
معاون فنــی و نظارت ســازمان نظام پزشــکی گفت: 
تعرفه های پزشکی ۱۴۰۳ از اول فروردین ماه سال جاری 
قابلیت اجرا و محاسبه دارد و آنچه که به عنوان معوقه های 
تعرفه های پزشکی به حســاب می آید لازم است توسط 

سازمان های بیمه گر پرداخت شود.
دکتر رضا لاری پور درباره ابلاغ نرخ تعرفه های پزشکی 
سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: اگرچه هیات دولت نرخ تعرفه های 
پزشکی را در اوایل فروردین ماه سال جاری تعیین کرد 
اما این تعرفه ها با تاخیر ۲۳ روزه ابلاغ شد. اما در مجموع 
تعرفه های پزشــکی ۱۴۰۳ از اول فروردین ماه ســال 
جاری قابلیت اجرا دارد و آنچه که به عنوان معوقه های 
تعرفه های پزشکی به حساب می آید لازم است که توسط 

سازمان های بیمه گر پرداخت شود.
وی با بیان اینکه تعرفه های پزشکی که توسط دولت ابلاغ 

می شود برای تمام اعضای جامعه پزشکی لازم الاجراست، 
افزود: علیرغم لازم الاجرا بودن تعرفه های پزشکی ابلاغی، 
به عنوان حق الناس ذی نفعان این مولفه به حساب می آید. 
لاری پور ادامه داد: نرخ تعرفه های پزشــکی امسال و در 
دولت سیزدهم ۳۵ درصد افزایش یافت. اگرچه نرخ تعرفه 
ابلاغی از سوی دولت با نرخ تعرفه مصوب شورای عالی 
بیمه چند درصد اختلاف دارد اما ســعی شده جزئیات 
تعرفه های پزشکی مانند »ویزیت«، »هتلینگ«، »جزء 
فنی« و »جزء حرفه ای« متناســب با نرخ تورم کشــور 
افزایش یابد. به طور مثال، افزایش ۴۰ درصدی رشــد 
ویزیت و رشد ۴۵ درصدی جزء حرفه ای جزو تلاش های 
افزایش جزئیات تعرفه های پزشکی متناسب با نرخ تورم 
به حساب می آید. وی با اشاره به افزایش ۳۵ درصدی نرخ 
تعرفه های پزشکی اظهار کرد: بررسی افزایش تعرفه های 

پزشکی سال ۱۴۰۳ در مقایسه با افزایش تعرفه ها طی 
یک دهه گذشته بیانگر این است این مولفه ها تا پیش از 
این تا این حد افزایش نداشته است. امیدواریم که با افزایش 
متناسب تعرفه های پزشکی طی سال های آتی نیز شاهد 
نگهداشت و پاسداشت نیروی انسانی نظام پزشکی کشور 
باشیم. لاری پور درباره نقش بیمه ها در پوشش تعرفه های 
پزشــکی گفت: یکی از نکات مهم و اساسی در ارتباط با 
تعرفه های پزشکی این است که بیمه ها به عنوان عناصر 
اصلی پرداخت کننده موظف هستند که نسبت به پرداخت 
به موقع اقدام کنند؛ نه اینکــه پرداخت ها با تاخیرهای 
چندین ماهه انجام شود. همچنین مردم کمترین نگرانی 
را به هنگام مراجعه به ارائه دهندگان خدمات ســلامت 
داشته باشند و با پرداخت حق بیمه بتوانند با آرامش خاطر 

در هنگام بیماری به پزشکان مراجعه کنند.

کاوه صباغ زاده با اشاره به اینکه اکثر فیلم های اجتماعی 
سینمای ایران آثاری تلخ هستند و از طرفی سینما از 
فیلم های کمدی نیز اشباع شده، تأکید کرد: به نظر من 
به سینمای تازه ای نیاز داریم که بین این دو جریان قرار 
بگیرد. کارگردان فیلم سینمایی «رمانتیسم عماد و 
طوبا» که به تازگی به صورت آنلاین )در فیلم نت( اکران 
شده با اشاره به گذشت زمانی نسبتاً طولانی از اکران 
این فیلم سینمایی گفت: فیلم سینمایی »رمانتیسم 
عماد و طوبا» به تازگی اکران آنلاین شده و جالب است 
که درهمین زمان اندک بازخوردهای بســیار خوبی 
شاهد بودم و واقعاً انتظار نداشتم که با اکران آنلاین این 
فیلم پس از چهار ســال با چنین بازخوردهای خوبی 

مواجه شوم.
صباغ زاده خاطرنشان کرد: من فکر می کنم »رمانتیسم 
عماد و طوبــا« برای مخاطب امروز ســینمای ایران 
همچنان تازگــی دارد. در این چنــد روز من نظرات 
مخاطبان را در پلتفرم و فضــای مجازی دنبال کردم 
و باید بگویم که اکثر افرادی که فیلم را دیده اند از آن 
راضی بودند و فکر می کنم موضوع این فیلم همچنان 

می تواند مورد توجه باشد.
وی افزود: به نظر من آنچه که در جامعه ما به خصوص 
در دو ســال اخیر تغییر کرده به دلیل فشار مضاعف 
اقتصادی و دیگر مسائل سیاسی و اجتماعی است که 
مردم متحمل می شوند و من فکر می کنم این روزها 
مردم کشور ما بیشتر به فیلم هایی نیاز دارند که این 
فیلم ها بتوانند برای دو ساعت بتواند آن ها را از آنچه 
که در اجتماع در حال رخ دادن است دور کند و بتوانند 
برای دو ساعت ذهن و مغز خود را استراحت دهند و 
فیلمی ببینند که هم چشم نواز و هم گوش نواز باشد و 
بتواند آن ها را آرام کند و فیلمی که مشاهده می کنند 
تکرار همان مسائلی نباشــد که در اجتماع شاهدش 

هستند. 
این کارگردان در ادامه گفت: من فکر می کنم مخاطب 
دیگر آن جنس فیلم ها را دوســت ندارد و به نوعی از 
آن نوع فیلم های اجتماعی تلخ اشباع شده و از طرف 
دیگر ســینمای ایران هم کم کم از فیلم های کمدی 

اشباع شده است و من فکر می کنم در این میان بیننده 
فیلمی را ترجیح می دهد که بین این دو سینما قرار 
بگیرد به این معنا که فیلم کمدی نباشد اما اثری شاد و 
امیدبخش است و در عین حال به شکلی کاملاً واضح به 

سراغ مسائل اجتماعی نمی رود.
وی افزود: با توجه به جوی کــه در جامعه وجود دارد 
رفتن به سراغ مســائل اجتماعی فیلم را تلخ می کند 
و با توجه به اینکه فیلمســازان ما معمولاً اصرار دارند 
که روی تلخی ها پافشاری کنند معمولاً فیلم ها بسیار 
تلخ هستند و به نظر من سینما باید با زندگی واقعی 
تفاوت هایی داشته باشــد. اگر قرار باشد که مردم در 
سینما همان چیزی را ببینند که در کوچه و خیابان 
وجود دارد، طبیعتاً همان را می بینند و نیازی به سینما 
رفتن نیست. مردم معمولاً به سینما می روند تا چیزی 

متفاوت از واقعیت ببینند.
کارگردان فیلم سینمایی »رمانتیسم عماد و طوبا» 
درباره ساختار فیلم سینمایی این فیلم و تأثیرپذیری 
از دیگر ســینماگران گفت: ما سعی کردیم این فیلم 
ترکیبی از سه ژانر فانتزی، کمدی و رمانتیک باشد. 
من در این فیلم از فیلم یا سینماگر خاصی تأثیر نگرفتم 
اما مطمئناً هر فیلمسازی آثار خارجی را می بیند و از 
فیلم های خوب خارجی تأثیر می گیرد اما نمی توانم 
فیلم خاصی را نام ببرم اما باید بگویم که این نوع سینما 

چندان مورد پسند من نیست.
وی افزود: قطعاً این فیلم ها طرفــداران خود را دارند 
اما جنس دو فیلمی که خودم ساخته ام چندان مورد 
پسند و مورد علاقه من نیست. هر دو فیلم را به دلیل 
این ســاختم که قرار بود من فیلم دیگری بسازم، آن 
فیلم مجوز نگرفت و شرایط تولیدش فراهم نشد و برای 
فیلم اول مجبور شدم »ایتالیا ایتالیا« را بسازم و بعد 
از آن هم برای فیلم دیگری درخواست پروانه ساخت 
داشتم که آن فیلم هم امکان ساختش فراهم نشد و 
چون بودجه ساخت فیلم آماده بود، فیلم »رمانتیسم 
عماد و طوبا« را آماده کردیم و هیچ کدام از این فیلم ها، 
آثاری نبودند که از قبل به آن ها فکر کرده باشم و ساخت 
آن ها در شرایطی انجام شد که همه چیز تحت تأثیر 

شرایط پیش آمده جلو رفت. اگر بخواهم درباره سلیقه 
سینمایی ام صحبت کنم، من به ژانرهای جنایی، نوآر 
و اکشن علاقه دارم و با این حال تجربه ساخت دو فیلم 
»ایتالیا ایتالیا« و »رمانتیسم عماد و وطوبا« با وجود 
اینکه انتنخاب اولم نبودند برایم جالب بود. ترجیح من 
تجربه کردن همه ژانرها است و نمی خواهم خودم را در 
یک قالب مشخص محدود کنم و فکر می کنم در این 
قالب فانتزی تقریباً هر آنچه که از دستم بر می آمد انجام 
دادم و اگر بخواهم ساخت فیلم در این فضا را ادامه دهم 

امکان این وجود دارد که درگیر تکرار شوم.
صباغ زاده با اشاره به اینکه اکران آنلاین در سینمای 
ایران تا رسیدن به شرایطی مطلوب فاصله زیادی دارد، 
گفت: وقتی فیلم در سالن های سینما اکران می شود از 
امنیتی نسبی برخوردار است و از طرفی تجربه تماشای 
فیلم در سالن سینما بسیار متفاوت تر از فیلم دیدن 
در خانه است. متأســفانه اکران آنلاین با وجود اینکه 
طیف مخاطبانش بسیار گسترده تر است اما متأسفانه 
نمی توان از پتانســیل کامل آن استفاده کرد چرا که 
فیلم ها بلافاصله پس از اکران قاچاق می شوند و هیچ 
سازوکار مناسبی وجود ندارد که جلوی این اتفاق را 
بگیرد. فیلم »رمانتیسم عماد و طوبا« خیلی زود قاچاق 
شد و این نشــان می دهد که پلتفرم های ما در حوزه 
امنیت نیاز به پیشرفت دارند تا حداقل فیلم ها با این 

سرعت قاچاق نشوند. 
معضل قاچاق فیلم در همه جــای دنیا وجود دارد اما 
در کشورهای دیگر نسخه قاچاق با این سرعت پخش 
نمی شود و از طرفی فیلم ها در شبکه های تلویزیونی 
پخش نمی شوند. در کشور ما فیلم ها به محض اینکه 
اکران آنلاین می شوند در شبکه های ماهواره ای پخش 
شده و مخاطبان این شبکه ها به راحتی می توانند این 
فیلم ها را ببینند. حداقل می توان سازوکاری تعریف 
کرد که جلوی پخش فیلم ها در شبکه های ماهواره ای 
را گرفت. این کارگردان در پایان گفت: در حال حاضر با 
یکی از همکارانم مشغول نگارش فیلمنامه یک سریال 
هستیم که امیدوارم امکان ساخت این سریال تاریخی 

برای امسال فراهم شود.

رئیس پلیس راهور فراجا از پیگیری برای اجرایی شدن 
اعتراض اینترنتی به جرائم رانندگی در سال جاری خبر 
داد. سردار سید تیمور حســینی درباره میزان افزایش 
جرائم رانندگی در سال جدید گفت: نرخ جدید جریمه ها 
هنوز به ما ابلاغ نشده است و ما منتظریم نرخ جریمه ها 
از طرف هیات دولت به پلیس راهور اعلام شــود. اما در 
کل می توانم بگویم که جریمه های مربوط به تخلفات 
حادثه ســاز تا پنج برابر افزایش پیدا می کند و البته این 
افزایش پنج برابری مربوط به تمام تخلفات نیســت و 
همانطور که گفتم در مورد تخلفات حادثه ساز تا پنج برابر 

افزایش مبلغ را خواهیم داشت.

حسینی ادامه داد: بیشــترین میزان جرائم مربوط به 
رانندگی در حالت مستی و مصرف مواد روان گردان است. 
توقیف خودرو، شش ماه ضبط گواهینامه و نمره منفی و 
معرفی به مراجع قضایی از جرائم این مورد تخلف در نظر 
گرفته شده است. رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه 
قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی در سال ۱۳۸۹ به 
تصویب رسیده و از ابتدای سال ۱۳۹۰ به اجرا گذاشته 
شد است، گفت: در همین قانون پیش بینی شده که پلیس 
می تواند هر سه سال یک بار پیشنهاد افزایش جریمه ها 
را با توجه به نرخ تورم داشته باشد و این پیشنهاد باید در 
هیات دولت مطرح شود. البته قانون گذار فقط راجع به 

نرخ جریمه مجوز را صادر کرده و نمره منفی و مدت زمان 
توقیف و سایر مجازات های مکمل و جایگزین به شکل 

ثابت باقی می ماند.
وی درباره پیامک ارسالی از تخلفات برای رانندگان نیز 
گفت:  ما تاکید داریم که حتما و به محض ارتکاب تخلف 
پیامکی برای متخلف ارسال شد. در متن پیامک اولیه ذکر 
شده تخلف انجام شده اما در حال بررسی است  و پیامک 
دوم بعد از تایید ارسال می شود که شناسه پرداخت در آن 
وجود دارد معمولا در پیامک دوم خطایی نداریم. از این 
رو اگر شهروندان پیامکی دریافت کردند که حاوی شناسه 

پرداخت نبود، نگران نباشند.

امنیت پلتفرم ها بیشتر شوداجرای تعرفه های جدید پزشکی از اول فروردین 

افزایش مبلغ جریمه ها هنوز ابلاغ نشده است
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سرمقاله

واگذاری بازار کار 
به بخش خصوصی

مهم تریــن راه کار ایجــاد 
اشــتغال توســعه بخش 
خصوصــی اســت. اکنون 
ظرفیت های دولت پرشده 
و اگر بخواهیم شغل ایجاد کنیم باید سریعاً از اقتصاد 
دولتی عبور کنیم. زیرا برخــلاف وعده ها دولت 
هرسال بزرگ تر و اقتصاد هم وابسته تر می شود. از 
دولت انتظار این است که بگوید چگونه قرار است 
بخش خصوصی را توسعه و گسترش دهد و اقتصاد 
را خصوصی کند. دولت به دنبال ایجاد اشتغال است 
و برای ایجاد اشــتغال هیچ راهی جز جستجو در 
بخش خصوصی ندارد. باید بخش خصوصی واقعی 

را راه اندازی کند.

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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دستور وزیر ارتباطات به اپراتورها برای راه اندازی فیبرنوری 

فیبرنوری امسال 
طلایی می شود

سهم درآمدهای پایدار به 52 درصد افزایش یافت

ضمانت بانکی جایگزین مالیات تولیدکنندگان
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تسهیلات  2۰۰ هزار میلیارد  تومانی  اشتغال 
نرخ   مشارکت   اقتصادی   افزایش   یافت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت: برای به 
سرانجام رســاندن و نهایی کردن پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها در سال جاری باید با حداکثر 
سرعت حرکت کرد و امسال سال طلایی برای این 
پروژه اســت. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، نخستین جلسه بررسی پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها در ســال ۱۴۰۳ به ریاست 
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
با حضور جمعی از معاونان وزیر، مدیران کل ارتباطات 
و فناوری اطلاعات کشور، مدیران اپراتورهای ارتباطی 
برگزار شد. زارع پور در این جلسه با اشاره به پاسخ 
پهپادی و موشکی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران به جنایت صهیونیســت ها علیه کنسولگری 
کشورمان در دمشق گفت: اقدام مقتدرانه، بازدارنده، 
افتخارآفرین، دقیق و حساب شده نیروی های مسلح 
کشورمان در پاسخ به جنایت های رژیم صهیونیستی 
جای تبریک و دستمریزاد ویژه به نیروهای مسلح 
کشــورمان بویژه نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
دارد؛ اقدامی که دل همه آزادگان جهان را شاد کرد. 
وی افزود: رژیم کودک کش صهیونیســتی در ماه 
های گذشته جنایت هایی را در غزه رقم زده بود که 
در تاریخ بشریت بی سابقه بود که البته ماهیت این 
رژیم را بیش از پیش برای همه آزادگان جهان نمایان 
کرد و مردم جهان دیدند که چگونه نیروهای مسلح 
کشورمان پاســخی درخور و مقتدرانه به این رژیم 
دادند که باید ضمن شکرگزاری از این عزیزان تقدیر و 
تشکر کرد. زارع پور با اشاره به پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب و کارها گفت: کاری که با یکدیگر و در کنار 
هم نزدیک به دو سال شروع کردیم کار بسیار بزرگی 
بود که می تواند مسئله ارتباطات کشور را به شکلی 
اساسی و ریشه ای تا چند دهه آینده حل کند. وی 
افزود: تاکنون برای تحقق اهداف تعیین شده در این 

پروژه، مسیر پرفراز و نشیبی...

آگهي مناقصه عمومي دو مرحله اي
شرکت توزیع برق استان اصفهان در نظر دارد خدمت مورد نیاز خود به شرح ذیل را ، از طریق مناقصه عمومي دو مرحله اي به پیمانکار 

واجد صلاحیت واگذار نماید 

ف
تاريخ بازگشايي شماره مناقصهموضوع مناقصهردي

پاکات مناقصه
ساعت بازگشايي 

پاکات مناقصه
مبلغ 

ضمانتنامه)ريال(

10/305.050.000.000 صبح2600/14031403/02/19مناقصه خريد خدمات پیام کوتاه1
مدت دریافت اسناد مناقصه : از روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۲۹  تا ساعت ۱۹:۰۰  چهارشنبه  مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۵  بصورت الکترونیکی و از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
مدت تحویل پیشنهادات : از روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۵  تا ساعت ۰۸:۰۰ صبح روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۹  بصورت الکترونیکی و از 

طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
محل تحویل پیشنهادات : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(

تضامین مورد قبول :پیشنهاددهندگان مکلفند معادل مبلغ سپرده شرکت در مناقصه را بصورت ضمانت نامه بانکي معتبر یا فیش واریزي به حساب 
جاري سپهر صادرات به شماره ۱۰۵۰۴۲۵۲۲۰۰۵  ویا اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانکها و دولت با قابلیت بازخرید قبل از سررسید)موضوع 

قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت(
نام شرکت توزیع برق استان اصفهان ارائه دهند . به پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش و سپرده هاي کمتر از میزان مقرر و چک شخصي ترتیب اثر داده نخواهد شد . 

سایر توضیحات : 
هزینه درج آگهي مناقصه در صفحات  داخلي روزنامه هاي کسب و کار – مواجهه اقتصادی  به عهده برنده مناقصه میباشد.

داوطلبان مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۱۳-6۲7۳۰۱۱ ۳ داخلي  ۴۲7۴ و ۴۲7۵ واحد مناقصات تماس حاصل نمایند.
اسناد و مدارک و اطلاعات این مناقصه  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir قابل دسترسي میباشد 
وهمچنین آگهي این مناقصه  در سایت پایگاه ملي مناقصات ایران به آدرس  http://iets.mporg.ir و سایت شرکت توزیع برق استان اصفهان به 

آدرس WWW.epedc.ir  قابل دسترسي مي باشد . 
به پیشنهادات فاقد مهر و امضاء و یا مبهم و مشروط و مخدوش و یا بدون سپرده معتبر و یا لاک گرفته شده با لاک غلطگیر و یا پیشنهاداتي که پس از 

تاریخ تعیین شده واصل گردد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
کلیه فرایند مناقصه بصورت الکترونیکی و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد گرفت اما ارسال سپرده شرکت در مناقصه 

بصورت لاک و مهر شده قبل از برگزاری مناقصه الزامی است . 
آدرس : اصفهان خیابان شریعتی – شرکت توزیع برق استان اصفهان – دبیرخانه

 www.setadiran.ir لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی راجهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : - مرکز تماس ۱۴۵6
شرکت توزيع نیروي برق استان اصفهان 
 امور تدارکات و انبارها



اقتصاد2
ایران

۷ هزار خودروی برقی در راه ایران
مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صمت تصریح 
کرد: انتظار می رود تا سه ماه آینده شمار خودروهای 
برقی که به عنوان تاکسی در سراسر کشور به کار 
گرفته می شود تا ۱۰هزار دستگاه افزایش یابد و با 
نصف قیمت واقعی در اختیار متقاضیان قرار گیرد. 
حسن کریمی   ســنجری، مدیر طرح خودروهای 
برقی وزارت صمت در گفت وگو با ایلنا از استمرار و 
برقراری جریان تامین خودروها، ایجاد زیرساخت و 
تامین برق آنها خبر داد و گفت: خودروهای برقی که 
قرار است به عنوان تاکسی مورد استفاده قرار بگیرند 
در مرحله صدور پلاک »ت« قرار دارند و در صورت 
صدور این پلاک ها دست کم ۳۰۰۰ خودرو آماده 
اســت تا به ناوگان حمل و نقل عمومی کشور وارد 
شود، البته این امر مشروط به این موضوع است که 
تاکسیرانی های سراسر کشور نیز برای واگذاری این 

خودروها قرارداد ببندند.
وی افزود: در صورت تحقق این دو امر و با توجه به 
اینکه خودروهای برقی در حال حمل به گمرکات و 
در شرف ترخیص هستند این انتظار وجود دارد که 
در سه ماه آینده تعداد این خودروها در ناوگان حمل 
و نقل عمومی کشور به ۸ هزار تا ۱۰ هزار دستگاه 
افزایش یابد. مدیر طــرح خودروهای برقی وزارت 
صمت خاطرنشــان کرد: فروش این خودروها به 
ناوگان تاکســیرانی باید با تخصیص یارانه صورت 
بگیرد و براســاس آنچه در ماده ۱۲ آمده برای هر 
خودرو ۱۰ هزار و ۴۳۲ یورو یارانه در نظر گرفته شده 
است و این یارانه از منابع حاصل از صرفه جویی در 
مصرف سوختی تامین می شود که در پی جایگزینی 
خودروهای برقی با خودروهای بنزینی به دســت 
می آید. وی اظهار کرد: دولت اکنون بر گاز و بنزین 
یارانه پرداخت می کند و منابع حاصل از رده خارج 
شدن خودروهایی که این دو سوخت را می سوزانند 
به رانندگانی تعلق می گیرد که خودروهای برقی 
را می خرند. کریمی   ســنجری تصریح کرد: قانون 
صراحت دارد که بنا بر مصوبه نوسازی ناوگان شهری 
چون خودروهای برقی به صرفه جویی در مصرف 
سوخت کشور می انجامد تسهیلات مرتبط با آن 
به صورت بلاعوض پرداخت شود زیرا این خودروها 
برای دولت سودآور است و به کاهش واردات بنزین 

و یا افزایش صادرات این سوخت می انجامد.
وی اضافه کرد: رقم یادشده که به عنوان تسهیلات 
به راننده خودروهای برقی داده می شود، در صورتی 
که پرداخت شود حکم یک تخفیف را دارد. مدیر 
طرح خودروهای برقی وزارت صمت درباره قیمت 
تاکسی های برقی توضیح داد: خودروهای برقی 
که به عنوان تاکسی اســتفاده می شوند کمتر از 
۲۰ هزار یورو قیمت دارند که برابر با رقمی حدود 
یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان است و با توجه به 
یارانه ای که قرار است پرداخت شود در واقع خریدار 
کنونی تاکســی برقی آن را با نصف قیمت واقعی 
خریداری می کند. وی همچنیــن درباره تامین 
زیرساخت های مربوط به شارژ تاکسی های برقی 
گفت: همزمان با افزایش واردات خودروهای برقی 
در ماه های پیش رو ایجاد ایستگاه های شارژ نیز در 

شهرهای سراسر کشور توسعه می یابد.

ارزآوری ۵ میلیاردی از صادرات 
خدمات مهندسی آب و برق

مدیر امور بین الملــل وزارت نیرو از هدف گذاری 
ارزآوری ۵ میلیــارد دلاری ســالانه از صادرات 
خدمات مهندسی آب و برق در ۴ یا ۵ سال آینده 
خبر داد. مجتبی اکبری، مدیــر امور بین الملل 
وزارت نیرو در نشست افتتاح پروژه سد و نیروگاه 
اومااویا اظهار داشــت: دوماه پیش به عنوان وزیر 
محترم امورخارجه به سریلانکا سفر کرده بودیم که 
مسئولان این کشور اذعان داشتند یک پروژه بسیار 
مهم در کشور سریلانکا به موقع و با هزینه برآورد 
شده توسط این کشور بدست متخصصان ایرانی 

اجرا شده است و بسیار اعلام رضایت داشتند.
اکبری رقم تأمین مالی این پروژه توسط سریلانکا 
را ۵۰۰ میلیون دلار اعلام کرد و گفت: متخصصان 
ایرانی با صدور و انتقال دانــش و خدمات فنی و 
مهندسی به کشور سریلانکا، امکان آغاز فعالیت 
شرکت های سریلانکایی در امور مهندسی صنعت 
آب و برق را فراهم کردند که این مسئله مورد تقدیر 

رئیس جمهوری سریلانکا قرار گرفت.
وی افزود: این پروژه بزرگ مهندسی ظرف روزهای 
آینده توسط مسئولان ایرانی و سریلانکایی به بهره 
برداری خواهد رسید. اکبری بحث بازارسازی برای 
شرکت های ایرانی را در دولت سیزدهم یک رویکرد 
جدی دانســت و گفت: بحث توسعه دیپلماسی 
به خصوص با کشورهای همسایه در صدور خدمات 
فنی و مهندســی آب با جدیت در حال پیگیری 
است و به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم تا ۴ یا ۵ سال 
آینده بتوانیم سالانه بیش از ۵ میلیارد دلار ارزآوری 

برای کشور داشته باشیم.

خبر

سخنگوی اقتصادی گفت: 
دلیل تاخیر نهایی شــدن 
قانون بودجه ۱۴۰۳ اجرای 
آئین نامه مجلس شورای 
اســلامی برای بررســی 
۲ شــوری بودجه اســت،اما این تاخیر ارتباطی با 
نوســانات اخیر بازارها ندارد. متاسفانه این رویکرد 
که دولت به دلیل تامین بودجه خود تن به افزایش 
قیمت ارز می دهد یک رویکرد اشتباه است، نوسانات 

ارزی هیچ نفعی برای دولت ها ندارد.
»سید احسان خاندوزی« سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشست خبری مشترک با رئیس سازمان برنامه 
و بودجه گفت: مجلس در حال نهایی کردن بررسی 
بخش دوم لایحه بودجه است، نسبت به سال های 
گذشته با اندکی تاخیر در تصویب بودجه مواجهیم 
در این لایحه دولت در راستای افزایش درآمدهای 
پایدار خــود اقداماتی کرده اســت، در این لایحه 
تدابیری برای بازگشت انضباط و افزایش شفافیت 
و حذف هدر رفت ها دیده شــده اســت. رویکرد 
 دولت افزایش ســهم درآمدهای پایدار در تأمین

 بودجه بود.
وی یکی از دلایل کســری هــای بودجه مزمن در 
سال های گذشته را وابستگی به نفت دانست و بیان 
کرد: در پی تحریم ها دولت ها مجبور می شــدند 
یا هزینه های عمرانی را کاهش دهند یا دســت به 
دامن استقراض از بانک مرکزی شوند که پیامدهای 
نامبارک تورمی در پی داشت. تلاش دولت سیزدهم 
این بود با رفع این دو ایراد، سهم درآمدهای پایدار 
را افزایش دهد و در طول سه سال گذشته این سهم 
افزایش یافته و نســبت در امد های پایدار شــامل 
گمرک، سود سهام شرکت ها و درامد های غیر نفتی 
و مالیات و ... از ۴۵ درصد در ۱۴۰۰ به ۵۲ درصد در 
۱۴۰۲ رسید و امیدواریم امسال به عدد ۶۰ درصد 
نزدیک شویم که نشان می دهد مشکلات ساختاری 

بودجه به تدریج برطرف می شود.

 ۳ روش برای پرداخت مالیات و عوارض 
تولید کنندگان

خاندوزی تصریح کرد: در بخش دوم بودجه کاهش 
۵ درصدی مالیــات تولیدی ها به دســتور رییس 
جمهور رخ داده است، معافیت مالیاتی سود شرکتها 
سال گذشــته اعمال شد که مشــوق خوبی بود و 
۷۵ همت به شــرکت ها منتقل شد در سال جاری 

شــرکت های تولیدی می تواننــد از اوراق گام یا 
ضمانتنامه های بانکی و اسناد خزانه برای پرداخت 

مالیات و عوارض استفاده کنند.

تاکنون ۱۳۷ هزار مودی به سامانه متصل 
شده اند

وی درباره ســامانه مودیــان بیان کرد: تــا دو روز 
قبل ۱۳۷ هزار مودی به این ســامانه متصل شده 
اند و مجموعا بیش از ۱.۵ میلیارد صورت حســاب 
الکترونیکی صادر شده است که ۵۷ درصد از طریق 
شرکت های معتمد هستند و ۴۰ درصد سایر شرکت 
های بوده است بنای سازمان مامور مالیاتی این است 
که با دقت کامل کار انجام شود. با توجه به اینکه در 
سال اول اجرا قرار داریم فعلا از ابزار های تشویقی 
استفاده کنیم و تاکنون از جریمه استفاده نکرده ایم. 
ســخنگوی اقتصادی دولت خاطر نشــان کرد: در 
قانون بودجه ۱۴۰۳ اعدادی به عنوان تکالیف دولت 
برای فروش ســهام و مولدســازی درج شده است 
که ۶۰ همت تکلیف بودجه امســال برای واگذاری 
شرکت های دولتی اســت نزدیک به ۶۰ همت هم 
تکالیف مولدســازی و واگذاری دارایی های مازاد 
تکلیف شده ۱۳۰ همت از محل انتقال سهام شرکت 
های دولتی به تامین اجتماعی برای رد دیون تامین 
اجتماعی انجام شده اســت این اتفاق برای تامین 
اجتماعی انجام می شود در حال گذراندن مراحل 

اولیه است. 
وی در خصوص واگذری سهام شرکت های دولتی 

با توجه به اینکه بخش عمده ســهام ها در گذشته 
واگذار شــده، گفت: بخش کمی مانده است که آن 

هم به سرعت در دستور کار قرار می گیرد.
خاندوزی ادامه داد: در خصوص مولدسازی هم دو 
ردیف عملکردی داریم یکی گردش حساب خزانه 
یعنی واگذاری نقدی مانده امــوال دولت که رقم 
چشمگیری نیســت ردیف دوم تهاتر دارایی های 
مازاد دولتی ها با پیمانکاران طــرح های عمرانی 
است یعنی ملک مازاد در استان ها شناسایی شده 
ارزشگذاری و قیمت گذاری شــده و بابت تکمیل 
پروژه عمرانی به پیمانکار داده می شود تا پیمانکار 
دیگر منتظر بودجه نماند، ایــن ۶۰ همت تکلیف 
قانون بودجه هم انجام می شود ضمن اینکه به طور 

شفاف اطلاع رسانی خواهد شد.

نگاه دولت صرفا فروش دارایی ها نیست
خاندوزی با انتقاد ازنگاه شــکل گرفته درخصوص 
مولدســازی دارائی های راکددولــت گفت: برای 
واگذاری نقدی درحوزه مولدســازی دارایی های 
دولت بنظر نمی رسدکه سال ۱۴۰۳تفاوتی نسبت 
به ســال های قبل داشته باشــد،اما عمده تحقق 
مولدسازی درحوزه تهاتر با پیمانکاران عمرانی است 
که امیداریم دولت امســال بخش مهمی ازبودجه 
پیش بینی شده رامحقق کند. البته متاسفانه یک 
نگاه اشتباهی درخصوص مولدسازی شکل گرفته 
که تصور می کند دولت یک بنگاه معاملات ملکی 
است!بنده به عنوان عضوی ازتیم اقتصادی دولت 

که بیشــترین پیگیری ها رادرحوزه مولدســازی 
دارائی های دولت داشته عرض می کنم که نگاه دولت 
صرفا فروش دارایی ها نیست بلکه بایدبهترین شیوه 
برای استفاده از این املاک مازاد وراکد کشف شود.

نگاه دولت سیزدهم بر اساس تاکیدات رئیس جمهور 
این است که نباید اشــتباهات گذشته در خصوص 
واگذاری دارایی های دولت تکرار شــود به همین 
منظور سخت گیری های نظارتی مهمی در بخش 
ارزش گــذاری ویافتن بهتریــن روش برای ارزش 

آفرینی دارایی های مازاد اتخاذ شده است. 

نوسانات ارزی ابدا منفعتی برای دولت 
ایجاد نمی کند

سخنگوی اقتصادی دولت درباره ارتباط نوسانات 
ارزی با نهایی نشدن بودجه اظهار کرد: دلیل تاخیر 
ابلاغ بودجه امسال به اولین سال اجرایی آیین نامه 
داخلی مجلس برمی گردد کــه بودجه دو مرحله 
ای می شود لذا چون جداول کلان و سقف بودجه 
در بخش اول دیر به دولت ابلاغ شــد   امکان ارسال 
بخش دوم به مجلس نبود بنابراین ایرادی متوجه 
دولت نیســت ارزی که درآمدهای نفتی دولت بر 
اساس آن تسعیر می شود رقمی است که در بودجه 
به صورت دقیق و بــدون تغییر در بودجه می آید و 
ملاک عملکرد بخش های اقتصادی دولت است لذا 
نوسانات ارزی ابدا منفعتی برای دولت ایجاد نمی 
کند اتفاقا از منظر ملاحظــات اجتماعی دولتها از 

ثبات ارز منتفع می شوند تا نوسانات ارزی. 
خاندوزی درباره محــل تأمین منابع تکمیل پروژه 
های مســکن مهر گفت: بر اســاس قانون جهش 
تولید مسکن ماده ۳ آن، تمام هزینه های تکمیل 
پروژه های مســکن مهر یا ســایر پروژه ها صرفا از 
محل صندوق ملی مسکن اســت دولت سال قبل 
هم همین مسیر را رفت امسال هم این مسیر طی 
می شود و هزینه ها از طریق صندوق ملی مسکن 

تأمین می شود.

قیمت گذاری بلیــت هواپیما در اختیار 
ستاد تنظیم بازار است

ســخنگوی اقتصادی دولــت درباره نــرخ بیلت 
پروازهای داخلی گفت: تا کنون رأی دیوان عدالت 
اداری اعلام نشده لذا قیمت گذاری بلیت هواپیما 
در اختیار ســتاد تنظیم بازار اســت شورای عالی 
هواپیمایی نظر خود را می دهد و ستاد تنظیم بازار 
آن را بررسی و نهایی می کند مگر اینکه رأی دیوان 

عدالت اداری این مسیر را تغییر دهد.

سهم درآمدهای پایدار به ۵۲ درصد افزایش یافت

ضمانت بانکی جایگزین مالیات تولیدکنندگان

هیچگونه کمبــود کالایی در 
کشور نداریم

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: 
تا امروز خوشبختانه هیچگونه کمبودی در هیچ 
یک از تمامی کالا های کشــور نداریم. احمدرضا 
فرشچیان، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران گفت: سال ۱۴۰۲ سال پرفراز و نشیبی بود 
و حوادث زیادی در آن اتفاق افتاد اما بخش واردات 
کشور تاحدودی خرسند است که به گونه ای عمل 
کرد که کشور با کمبود هیچ کالایی مواجه نشد و 
چه در بخش تولید و چــه در بخش مصرف، همه 
نیازها در طول سال تامین شــد. این بزرگترین 
توفیق برای بخش واردات کشــور است که باید 
به آن بالید. او افزود: برای ســال ۱۴۰۳ با توجه به 
نوسانات ارزی نمی توان پیش بینی داشت اما قطعاً 
بخش خصوصی تمام تلاش خود را به کار خواهد 
گرفت. فرشچیان بیان کرد: خواسته فعالان بخش 
خصوصی ســاماندهی در بخش مقررات و از بین 
رفتن بی نظمی هاست که شاید نیمی از موفقیت 

فعالان اقتصادی به همین فاکتور وابسته باشد.

جواز کسب کاغذی برچیده می شود
رییس مرکز بهبــود کســب و کار وزارت اقتصاد 
گفت: صاحبان جوازهای کاغذی باید تا قبل از ۲۶ 
اردیبهشــت جواز خود را الکترونیکی و به شناسه 
یکتا تبدیل کنند، درغیر این صورت از تمام خدمات 
حکومتی و دولتی محروم خواهند شد. امیر سیاح 
در هشتاد و یکمین جلسه هیات مقررات زدایی و 
بهبود محیط کسب و کار اظهار کرد: از ابتدای سال 
۱۴۰۱ تا کنون ۱.۶ میلیون فقره مجوز کسب و کار 
الکترونیکی صادر شده که با توجه به جدید بودن 
شناسه یکتای صنفی نیز دریافت کرده اند. در این 
مدت ۲.۵ میلیون تقاضا برای مجوز ارائه شده بود که 
۹۰۰ هزار مجوز یا رد شده یا با انصراف افراد مواجه 
شده است. وی افزود: بر اســاس قانون پایانه های 
فروشــگاهی باید تا ۲۶ اردیبهشت ۱۴۰۳ سایر ۲ 
میلیون مجوز کاغذی کسب و کار، الکترونیکی شوند 
و شناسه یکتا برای آنها صادر شود. اگر صاحبان جواز 
کسب این اقدام را صورت ندهند از تمامی خدمات 

حاکمیتی و دولتی محروم خواهند شد.
رییس مرکز بهبــود کســب و کار وزارت اقتصاد 
خاطرنشــان کــرد: ایــن اولین جلســه هیات 
مقررات زدایی در ســال جاری بود که مقررات زائد 
کسب و کارها را باید رفع کنیم. در این خصوص قرار 
شد آخرین گام از قانون تسهیل کسب و کار شامل 
تبدیل پروانه های کاغذی کسب به شناسه یکتای 
کسب و کار شود. سیاح درباره مجوز احداث جایگاه 
سوخت رسانی  بیان کرد: شرکت نفت در این زمینه 
اعلام کرده با توجه به ظرفیت تولید بنزین کشور، 
 جایگاههای موجود کافی است. بنابراین  باید پیگیری 
شود مجوزهای جدید برای افرادی که تقاضای ایجاد 
جایگاه دارند، منجر به قاچاق سوخت نشود. در این 
زمینه اهلیت و توان مالی متقاضیان برای احداث 
جایگاه اهمیت دارد. به گفته سیاح، شرکت پالایش 
و پخش قول داده تا آخر خرداد پاســخ متقاضیان 
احداث جایگاه سوخت را از طریق سیستمی بدهد و 

فرآیند کارمند محوری حذف خواهد شد.

۴۰ درصد تولید دام سبک در 
اختیار عشایر

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عشایر گفت: بنابر 
آمار ۴۰ درصد تولید دام سبک در اختیار جامعه 
عشایر و مابقی در اختیار روســتاییان و دامداری 
صنعتی است. فضل خرم گفت: سال گذشته تولید 
قراردادی ۵۰۰ هــزار راس دام در ازای تامین ۹۵ 
هزارتن نهاده دامی با عشایر منعقد شد که براین 
اساس بخشی از دام ها اواخر خرداد و بخش دیگر ۱۵ 
تیرماه به بازار عرضه می شود. به گفته او، براساس 
انعقاد قــرارداد ۵۰۰ هــزار راس دام، ۱۰ هزارتن 
گوشت قرمز تولید می شــود. مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی عشایر با بیان اینکه ســال گذشته ۱۹۵ 
هزارتن گوشت قرمز تولید شــد، افزود: برآوردها 
حاکی از آن است که امسال حداقل ۴۵ هزارتن به 
میزان تولید سال قبل افزوده شود. او با بیان اینکه 
۴۰ درصد دام سبک در اختیار جامعه عشایر است، 
گفت: بنابر آمار مجموع تولید سالانه گوشت قرمز 
۸۶۰ هزارتن است که ۴۲۰ تا ۴۳۰ هزارتن آن از 
دام ســبک و مابقی از دام سنگین است. به گفته 
خرم, براساس آمار سالانه با احتساب مصرف داخل 
۱۰۰ هزارتن کسری نیاز کشور از طریق واردات 
تامین می شود که طی ۵ سال آینده از طریق تولید 
قراردادی ۵۰ درصد از کسری نیاز کشور از طریق 
جامعه عشایر تامین می شــود. او قیمت کنونی 
هرکیلو دام زنده را ۲۶۵ هزارتومان و لاشه را ۵۷۵ 
هزارتومان اعلام کرد و گفت: برآوردها حاکی از آن 
است که در تیرماه قیمت هرکیلو دام به ۲۴۵ تا ۲۵۰ 

هزارتومان برسد.
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رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: امسال۷۰ 
هزار معلم جذب آموزش و پرورش می شوند. داوود 
منظور در نشست خبری مشــترک با سخنگوی 
اقتصادی دولــت با یادآوری اینکــه قانون برنامه 
هفتم در سال گذشته پس از ارائه لایحه از سوی 
دولت، در مجلس تصویب شــد، اظهار کرد: پاره 
ای از اختلاف نظرها بین شورای نگهبان و مجمع 
تشــخیص، هیئت عالی نظارت و مجلس شورای 
اسلامی باقی بود که بخش عمده ای از آن ها تا پایان 
سال رفع شد و امیدوارم بخش کوچک باقیمانده 
نیز در روزهای آینده نهایی شود تا در ابتدای سال 
جاری، قانون برنامه پنج ســاله پیشرفت را رسما 

دریافت و شروع کنیم.
وی با اشــاره به ویژگی های قانــون برنامه هفتم 
توسعه، گفت: این تغییرها به دلیل پیشرفت و رشد 
اقتصادی بالا در پنج ســال آینده است که بعد از 

ابلاغ قانون، ظرفیت های جدید و تغییر رویکردها 
در برنامه هفتم نســبت به برنامه های گذشته را 
تبیین خواهیم کرد. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
ادامه داد: محتوای برنامه هفتم در بودجه ســال 
۱۴۰۳ لحاظ شده است؛ یعنی آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اســلامی تغییر کرده و بودجه دو 
مرحله ای شده است؛ به نحوی که دولت در زمان 

بندی لازم هر دو بخش را ارائه کرد.
وی با اشــاره به علت تاخیر در نهایی شدن لایحه 
بودجه ۱۴۰۳، یادآور شــد: بخش اول لایحه در 
انتهای آبان سال گذشته ارائه شــد اما با توجه به 
اینکه رســیدگی به بودجه در مجلس، در شورای 
نگهبان و مجمع تشــخیص طولانی شد، در ۲۷ 
اسفند قسمت اول قانون که احکام، تبصره، جداول 
کلان و سقف های درآمد و هزینه است، ابلاغ شد. 
مجلس هم دولت را مکلف کــرده ۱۰ روز پس از 

دریافت لایحه بخــش دوم را ارائه کند که با توجه 
به تعطیلات نوروز، در اولین روز کار مجلس در ۱۹ 
فروردین، بخش دوم لایحه بودجه اعلام وصول شد.

منظور افزود: رســیدگی به بخش دوم با سرعت 
در مجلس انجام شــده و کمیسیون های مجلس 
این هفته جلســات را برگزار کردنــد و امروز نیز 
کمیسیون تلفیق بودجه، تشــکیل خواهد شد و 
امروز و فردا رسیدگی نهایی انجام می شود. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اجرای قانون 
بودجه از ابتدای سال آغاز شده است، اظهار کرد: 
پرداخت ها بر اســاس جداول سال گذشته انجام 
شده و با ابلاغ جداول قانون بودجه در بخش دوم، 

این ارقام را به صورت قطعی ثبت خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه در بودجه سال جاری اعتبارات 
بخش ورزش ۴۵ درصد رشد داشته است، یادآور 
شد: رشد بودجه دولت صرفا ۲۳ درصد است اما با 

توجه به اهمیت ورزش، اعتبارات این بخش از ۸ 
همت به ۱۶ همت افزایش یافته است. منظور به 
افرایش اعتبارات در بخش ســلامت اشاره کرد و 
گفت: اعتبارات این بخش با ۳۰ درصد رشد به ۴۰۹ 
همت رسیده اســت. ۲۵ هزار نیروی جدید کادر 
درمان امسال استخدام خواهند شد و ۱۸۰۰ عضو 
جدید هیئت علمی در دانشگاه های علوم پزشکی 
جذب می شــوند. ۴۰۰۰ میلیارد تومان نیز برای 
تکمیل کادر درمان و دانشگاه ها اعتبار گرفته است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: دستیاران 
تخصصی در حوزه پزشکی با تنگنا مواجه بودند که 
برای سال جاری ۳۰۰۰ میلیارد تومان به این بخش 
اختصاص یافته است. در عین حال ۱۵۰۰ میلیارد 
تومان حق ماندگاری و مقیمی برای مناطق محروم 
در نظر گرفته ایم. منابع بخش پژوهش را از نیز از 

بخش درمان جدا کرده ایم.

اداره اطلاعات انرژی آمریــکا از افزایش 
۶۳۰ هزار بشکه ای تولید روزانه نفت ایران 
طی یک سال گذشته و تولید ۳ میلیون و 
۲۵۰ هزار بشکه نفت در سومین ماه ۲۰۲۴ 
خبر داد. اداره اطلاعات انرژی آمریکا در 
جدیدترین گزارش خود از تولید روزانه ۳ 
میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه نفت خام ایران 
در سومین ماه ســال جاری میلادی خبر 

داده است.
تولید نفت ایران در این ماه نسبت به ماه 
قبل ۳۰ هزار بشکه در روز افزایش داشته 
است. ایران در ماه فوریه ۳ میلیون و ۲۳۰ 
هزار بشــکه در روز نفت تولید کرده بود. 
بر اســاس این گزارش ایران در سه ماهه 
نخســت ســال جاری میــلادی به طور 
متوســط ۳ میلیون و ۲۳۰ هزار بشکه در 

روز نفت تولید کرده است.
تولید نفت ایران در ماه های ژانویه تا مارس 
امسال نسبت به سه ماهه چهارم سال قبل 
۵۰ هزار بشکه در روز و نسبت به سه ماهه 
نخست سال قبل ۶۳۰ هزار بشکه در روز 
افزایش داشته اســت. ایران در سه ماهه 
نخست ســال قبل ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار 
بشکه در روز و در سه ماهه چهارم این سال 

۳ میلیون و ۱۸۰ هزار بشکه در روز نفت 
تولید کرده بود.

ایران با افزایش ۶۳۰ هزار بشکه ای تولید 
نفت طی یک ســال گذشــته رکورددار 
افزایش تولید در میان اعضای اوپک طی 
این مدت بوده اســت. گابــن، نیجریه و 
ونزوئلا تنها اعضای اوپک بوده اند که طی 
یک سال گذشــته تولید خود را افزایش 
داده انــد. تولید گابن ۱۰ هــزار، نیجریه 
۴۰ هزار و ونزوئلا ۹۰ هزار بشــکه در روز 

افزایش داشته است.
تولید نفت اوپک در سه ماهه نخست سال 
قبــل ۲۷ میلیون و ۳۸۰ هزار بشــکه در 
روز بوده که این رقم در سه ماهه امسال با 
کاهش ۷۲۰ هزار بشکه ای به ۲۶ میلیون 

و ۶۶۰ هزار بشکه در روز رسیده است.
بر اساس این گزارش ایران با افزایش تولید 
نفت توانسته اســت جایگاه از دست رفته 
خود در میان تولیدکنندگان بزرگ اوپک را 
پله به پله پس بگیرد. ایران در حالی که در 
سه ماهه نخست سال قبل به جایگاه پنجم 
اوپک سقوط کرده بود در سه ماهه نخست 
۲۰۲۴ پس از عربستان و امارات سومین 

تولیدکننده بزرگ اوپک بوده است.

مدیرعامل توانیر از ابلاغ مصوبه نرخ خرید برق از مولدهای 
تولید پراکنده در سال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: براساس این 
ابلاغیه ،قیمت خرید بــرق از نیروگاههای مقیاس کوچک 
متصل به شبکه در ساعات اوج مصرف به ۹۰۸ تومان به ازای 

هر کیلووات ساعت افزایش یافت.
مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شــرکت توانیر اظهار 
داشت: مصوبه نرخ خرید برق از مولدهای تولید پراکنده در 
سال ۱۴۰۳ را وزیر نیرو با استناد به مواد ۷، ۹، ۱۰ و ۱۲ قانون 
ســازمان برق ، بند و بند )ه( ماده یک قانون تاسیس وزارت 
نیرو ابلاغ کرده است. وی افزود: براساس این ابلاغیه ،قیمت 
خرید برق از نیروگاههای مقیاس کوچک متصل به شــبکه 
در ســاعات اوج مصرف به ۹۰۸ تومان به ازای هر کیلووات 

ساعت افزایش یافت.
رجبی مشــهدی با بیان اینکه "افزایش ســرمایه گذاری و 
توســعه مولدهای مقیــاس کوچک و اســتفاده از ظرفیت 
و مزیتهای آنها به ویــژه در ایام گرم ســال ۱۴۰۳ از دیگر 
اهداف این ابلاغیه بوده اســت"، گفت: براساس این مصوبه، 
نرخ خرید بــرق از مولدهــای مقیاس کوچــک متصل به 
شــبکه در ایام گرم ســال )از ابتدای اردیبهشــت تا پایان 
مهر ۱۴۰۳( در ســاعات کم بــاری شــبکه ۲۲۷۱ ریال، 
در ســاعات میان بــاری ۴۵۴۳ و در ســاعات پربــار )اوج 
 مصرف( ۹۰۸۶ ریــال به ازای هر کیلووات ســاعت تعیین 

شده است.
وی ادامــه داد: این نرخ ها برای خرید بــرق از نیروگاههای 

صنایع و نیروگاههای کمتر از ۱۰۰ مگاوات با ضریب ۸ دهم 
محاسبه می شــود. مدیرعامل شــرکت توانیر همچنین از 
اختصاص سه هزار میلیارد تومان اسناد خزانه بابت مطالبات 

نیروگاههای مقیاس کوچک خبر داد.
رجبی مشهدی با اشــاره به معرفی ظرفیت های صادراتی 
برای ســرمایه گذاران حوزه انرژی های تجدید پذیر مطابق 
دســتورالعمل ابلاغی وزیر نیرو افزود: حدود ۳۰۰ مگاوات 
میزان ظرفیت پیش بینی شده برای صادرات برق تجدیدپذیر 
توسط سرمایه گذاران این بخش است که با استفاده از خطوط 
انتقال موجود از طریق کشــورهای پاکستان و افغانستان و 
عراق و ترکیه تعیین شــده اســت. وی خاطرنشان کرد : به 
عبارت دیگر این میزان ظرفیــت از طریق رقابت در اختیار 
ســرمایه گذاران حوزه تجدیدپذیرها برای صادرات برق به 
کشــورهای هدف قرار گرفته که برنامه ریــزی و به زودی 

عملیاتی می شود.
به گفته مدیرعامل توانیر، همچنین برای این گروه سرمایه 
گذاران پیش بینی شــده است که ۸ ماه ســال بتوانند برق 
تولیدی را صادر کنند و برای ۴ ماه که تامین نیاز داخل کشور 
در اولویت قرار دارد، بر اســاس مقررات داخلی، بتوانند برق 
را از طریق تابلوی برق سبز  یا سایر روش ها به مشترکان در 
داخل کشــور عرضه کنند و با توجه به ایــن که قیمت برق 
که طی دوره ۴ ماه گرم ســال در تابلو برق سبز معامله می 
شود، عدد قابل ملاحظه ای است این فعالیت یقینا برای آنها 

سودآور خواهد بود.

۷۰ هزار معلم جذب آموزش و پرورش می شوند

نرخ خرید برق از نیروگاههای مقیاس کوچک افزایش یافتتولید نفت به ۳ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز رسید
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معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر توسعه ناوگان حمل و 
نقل عمومی در اربعین، گفت: در اربعین امسال فروش بلیت پرواز چارتری 
نخواهیم داشت و به زودی ابلاغ خواهد شد. سید کمال هادیان فر معاون 
حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی، گفت: چالش های موجود در سفرهای 
اربعین نسبت به سال های گذشته بسیار کاهش یافته که از جمله آن ها 
می توان به کاهش ترافیک و زمان توقف ها در مسیر ایلام به مهران اشاره 

کرد.
هادیان فر موضوع تأمین و توسعه ناوگان مســافری در ایام اربعین را از 
مسائل مهم دانســت و افزود: ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
راهکارهای توسعه ناوگان و جذب اتوبوس ها به مدار را در این مدت بررسی 

کند تا در سفرهای اربعین برای سهولت تردد مسافران استفاده شود.
وی با بیان اینکه باید ظرفیت را متناســب با تقاضا افزایش دهیم، گفت: 

این امر در سفرهای نوروزی با کمک ســازمان راهداری محقق شد و در 
سفرهای اربعین ۱۴۰۳ نیز باید مورد توجه قرار گیرد. معاون حمل ونقل 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به دیدارها و گفت وگوهای اخیر با دولت عراق 
درباره تکمیل راه آهن شلمچه - بصره، یادآور شد: شرکت راه آهن حجم 
بیشتری از مسافر را از شهرهای پر جمعیت به سمت شلمچه هدایت کند 
تا مسافر بیشــتری را از طریق ریل جابه جا کنیم و از ترددهای جاده ای 

بکاهیم.
هادیان فر ادامه داد: موضوع دیگری کــه در دیدار با هیئت عراقی مطرح 
شد، استفاده از ظرفیت حمل ونقل دریایی برای سفرهای اربعین بود که 
می توان با توجه به آمادگی دو کشور، از ظرفیت مسیر آبادان به واصلیه از 

طریق دریا برای جابه جایی مسافران اربعین بهره برد.
این مقام مسؤول تصریح کرد: در حوزه هوایی نیز دو موضوع دریافت اضافه 

نرخ بلیت در فرودگاه نجف و افزایش پروازها در دیدار با وزیر حمل ونقل 
عراق مطرح شد و تلاش می کنیم این نرخ اضافه در فرودگاه نجف کاهش 
یابد. توزیع عادلانه بلیت با نرخ مصوب از دیگر مواردی بود که مورد تأکید 
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی قرار گرفت. وی در حوزه تأمین 
سوخت نیز توضیح داد: نیاز است در طول ۲۶۰۰ کیلومتر مرز سفرهای 
اربعین، ســوخت به اندازه کافی در اختیار خودروهای شخصی و ناوگان 

عمومی قرار گیرد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: باید بتوانیم تصادفات 
را به حداقل برسانیم که هشــدارها و اطلاع رسانی ها نیز نقش مهمی در 
این خصوص ایفا می کند. هادیان فر با تأکید بر اینکه در اربعین امســال 
هم هیچ پرواز چارتری نخواهیم داشت، گفت: این موضوع به زودی ابلاغ 

خواهد شد.

رضا کنگــری، رئیس اتحادیــه صنف بنکــداران مــواد غذایی گفت: 
ثابت ماندن قیمت مــواد غذایی در بــازار و مهم تــر از آن، در حرکتی 
نادر، پایین کشــیدن برخی اقلام اساســی نظیر برنــج ایرانی، موضوع 
بحث بــود. اما در اخبــاری که اخیــرا از زبــان رضا کنگــری، رئیس 
اتحادیه مذکور، منتشــر شــده، بحث ثابت ماندن قیمت ها تا حدودی 
 زیر ســوال رفته؛ خبرها از بالا رفتن قیمت برخی اقــلام و مواد غذایی 

حکایت دارند.
بار دیگر با او گفتگویی ترتیب دادیم تا از چند و چون این بالاکشــیدن 
قیمت این کالاهای ضروری و اساسی در زندگی شهروندان بپرسیم. به 
گفته رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی، افزایش قیمت، مربوط 
به تعطیلات بود که شرکت ها به شــکل کامل تعطیل بودند و با دخالت 

واسطه ها قیمت ها تا حدی بالا رفتند که با بازگشایی شرکت ها این موضوع 
کاملا مرتفع شد.

کنگری از اطلاع رســانی به موقــع در خصوص این موضــوع به وزارت 
جهادکشــاورزی صحبــت بــه میــان آورده و توضیح می دهــد که با 
سیاست هایی که پیش گرفته شد، در حال حاضر هیچگونه کمبودی در 

حوزه مواد غذایی وجود ندارد.
او البته به این نکته هم اشــاره می کند که با افزایش میزان دستمزدها و 
بالارفتن هزینه های بیمه و غیره، برخی کالاها افزایش قیمت داشته اند 
اما نه آن طور که در تعطیلات و به واســطه برخی نابسامانی ها بالا رفتند. 
کنگری می گوید که در حال حاضر با نظارت های وزارت خانه و بازرس های 

ما، قیمت ها روال عادی خود را در بازار طی می کنند.

رئیس اتحادیه صنف بنکــداران مواد غذایی در مــورد برنج هم توضیح 
می دهد که در بحث واردات برنج بنا بر این بود که هر واردکننده به ازای 
هر دو کیلو برنج وارداتی باید یک کیلو برنج ایرانی را هم خریداری کرده 
و توزیع کند و این هم باعث شده که شرکت های بزرگ ورود کرده و این 
برنج ها را خریده و در کنار برنج خارجی بفروشند تا در نهایت به این منجر 
شود که موجودی انبارهای تولیدکننده ها در حال اتمام باشند و بنابراین 

قیمت برنج ایرانی بین ۲۰ تا ۲5 درصد افزایش پیدا کند.
اما در کل، به گفتــه کنگری، نه کمبود کالایی در بــازار وجود دارد و نه 
افزایش آنچنانی در خصوص قیمت ها. او بار دیگر به افزایش قیمت در ایام 
تعطیلات و به صورت خاص به قیمت حبوبات اشاره می کند که با توجه به 

فعالیت های نامبرده این مشکل به صورت کامل مرتفع شده.

معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: با استفاده 
از ظرفیت هــای مردمــی تخفیف های ۴۰ 
درصدی بــرای اجرای طرح هــای کلید به 
 کلید بــرای متقاضیان بافت های فرســوده 

در نظر گرفته ایم.
 محمد آیینی معاون وزیر راه و شهرســازی 
با بیان اینکه  بیش از ۱۶۷ هزار هکتار بافت 
فرسوده در سراسر کشور وجود دارد گفت: 
حدود ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار در 
بافت های فرسوده وجود دارد که جمعیتی 
افزون بر ۱۰ میلیون نفــر هم در آن زندگی 

می کنند.
وی افزود: بیــش از ۱۰۰ هــزار واحد بنای 
ناپایدار در این محدوده ها وجود دارد که باید 
هر چه سریع تر نوسازی شوند. آیینی با بیان 
اینکه  امســال هم که به نام جهش تولید با 
مشارکت مردم نام گذاری شده است بنا داریم 
میزان مشــارکت خود مردم و ســازندگان  

را در نوســازی بافت های فرسوده افزایش 
دهیم گفــت: با مشــارکت های مردمی در 
قالب طرح شــهید باکری یک افزایش 5۰ 
درصدی را در اجرای نوســازی بافت های 
فرسوده  شــاهد خواهیم بود که با این اقدام 
 ۱5۰ هزار واحد با مشــارکت مردم نوسازی 

خواهند شد.
معاون وزیــر راه و شهرســازی گفت: برای 
به سرانجام رســیدن این طرح، طرح های 
تشویقی مثل کاهش صدور پروانه از ۸ ماه به 
۲ ماه؛ تخصیص 5۰ درصدی به سازندگان و 
ارائه تسهیلات بانکی به مردم در نظر گرفته 
شده اســت. وی همچنیــن از اجرای طرح 
کلید به کلید و کلید به زمین، امســال خبر 
داد و افزود: مــردم در صورت اعلام آمادگی 
می توانند مسکن خود را با یک زمین معاوضه 
کنند که شــامل تخفیف ۴۰ درصدی هم 

خواهند شد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی، تولید گوشت مرغ در 
کشور طی ماه های اخیر را بی سابقه دانست و گفت: تولیدکنندگان 
جوجه یک روزه را با قیمت هر قطعه ۲۸ تا ۳۰ هزار تومان خریداری 
می کنند که مبلغ بالایی است. »علی ابراهیمی« درباره وضعیت بازار 
گوشت مرغ و قیمت جوجه یک روزه گوشتی، افزود: اکنون با مازاد 
تولید گوشت مرغ در کشور روبه رو هستیم، تا جایی که این امر باعث 
ضرر و زیان تولیدکنندگان شده است. مدیرعامل اتحادیه سراسری 
مرغداران گوشتی اظهار داشت: میزان جوجه ریزی مرغ گوشتی در 
ماه  های آذر، دی، بهمن و اســفند ماه سال گذشته به ترتیب ۱۴۴ 
میلیون قطعه، ۱5۲ میلیون قطعه، ۱5۰میلیون قطعه و ۱۴5 میلیون 
قطعه بود که ارقام بالایی است. وی تصریح کرد: با توجه به مازاد تولید 
طی ماه های گذشته، نیاز است که برای جبران ضرر تولیدکنندگان 
بخشی از این محصول توسط شرکت پشــتیبانی امور دام کشور با 

قیمت مناسب خریداری و بخشی نیز صادر شود.
ابراهیمی با اشاره به اینکه در ماه های گذشته بازار شرایط آرامی را 
تجربه کرده است، گفت: در صورتی که تولیدکنندگان این بخش 
متضرر شوند به طور حتم در ماه های آتی تولید دچار مشکل می 
شود و می تواند کاهش تولید را در پی داشته باشد. این مقام صنفی 

با بیان اینکه اکنون قیمت تمام شده هر کیلوگرم مرغ زنده ۶۴ هزار 
تومان است، افزود: در حال حاضر این محصول با قیمت کیلویی 5۳ 
تا 5۶ هزار تومان به فروش می رسد که نشان دهنده زیان هشت تا 

۱۱ هزار تومانی تولیدکنندگان روی هر کیلوگرم مرغ است.
وی ادامه داد: این در حالی است که هر ساله هزینه  های تمام شده تولید 
افزایش می یابد، اما قیمت مرغ زنده در مقایسه با سال قبل کاهش 
یافته است و سود عادلانه ای برای مرغدار ندارد. ابراهیمی افزود: نرخ 
خرید هر کیلوگرم مرغ »شیرینگ پک شده« توسط شرکت پشتیبانی 
امور دام ۸5 هزار تومان است که جذابیت کمی برای مرغداران دارد و 

حجم خرید آن با توجه به تولید مازاد، کافی نیست.
شیرینگ پک نوعی از بسته بندی است که در آن از پوششی شفاف 
و نازک بنام نایلون استفاده می شود که اطراف محصول را احاطه 
می کند. در نوعی از بسته بندی شرینک پک، پس از قرارگرفتن 
فیلم شــیرینگ در اطراف محصول، این لایه پلاستیکی تحت 
حرارت قرار می گیرد تا به مقدار کافی کشــش یابد و محصول را 
پک نماید. این نوع از دستگاه ها بســته بندی، سریع، با کیفیت، 
 ارزان و با قابلیت حمل ونقل آســان را در اختیار صاحبان صنایع 

مختلف قرار می دهند. 

فروش بلیت چارتری نجف ممنوع است

توسعه ناوگان حمل و نقل در اربعین

علت افزایش20 درصدیِ قیمت برنج ایرانی

تولید بی سابقه گوشت مرغ در کشورتخفیف ۴۰ درصدی برای اجرای طرح کلید به کلید
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واگذاری بازار کار به بخش خصوصی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

مهم ترین راه کار ایجاد اشتغال توسعه بخش خصوصی اســت. اکنون ظرفیت های دولت پرشده و اگر 
بخواهیم شغل ایجاد کنیم باید سریعاً از اقتصاد دولتی عبور کنیم. زیرا برخلاف وعده ها دولت هرسال 

بزرگ تر و اقتصاد هم وابسته تر می شود.
از دولت انتظار این است که بگوید چگونه قرار است بخش خصوصی را توسعه و گسترش دهد و اقتصاد را 
خصوصی کند. دولت به دنبال ایجاد اشتغال است و برای ایجاد اشتغال هیچ راهی جز جستجو در بخش 
خصوصی ندارد. باید بخش خصوصی واقعی را راه اندازی کند. برای اینکه بخش خصوصی واقعی ایجاد 
شود نیاز است تا فضای کسب وکار بهبود بخشیده شــود و موانع و محدودیت ها برداشته شود. اقتصاد 
دولتی نمی تواند توسعه پیدا کند و مردم باید بتوانند در اقتصاد مشارکت کنند. بازار کار باید بتواند به 

بخش خصوصی واگذار شود و مشارکت مردم افزایش یابد
همچنین با توسعه اقتصاد الکترونیک در کشور تعداد زیادی اشتغال در کشور ایجاد می شود که می توان 

نرخ بیکاری را تا حد قابل توجهی کاهش داد.
هم اکنون تمام دولت های جهان در تلاش اند تا از اقتصاد دیجیتال در کشور خود استفاده کنند. دولت ما 
نیز باید نسبت به این موضوع هرچه سریع تر اقدام کند چراکه در حال حاضر پیشرفت در اقتصاد جهانی 
به توسعه اقتصاد دیجیتال بستگی دارد. باید به این موضوع نیز توجه داشت که افزایش نرخ بیکاری یکی 

از معضلات روز جامعه است و این معضل با ارتقا اقتصاد دیجیتال در کشور قابل حل است.
متاسفانه اکنون شاهد تمایل بیشتر برای حرکت به سمت مشاغل غیرمولد مانند دلالی، واسطه گری، 
مشــاغل کاذب و خلاف قانون و قاچاق و یا دستفروشــی هستیم. بیشــتر افرادی که مجبور به ترک 
 کار از واحدهای تولیدی هستند، معتقدند حتی دستفروشــی درآمد به مراتب بیشتری از کارکردن 

در کارخانه ها و واحدهای تولیدی دارد.

وزیر راه و شهرســازی با اعــلام به اینکه 
تا تابستان امســال زمین تامین شده در 
بخش شهری و روستایی برای طرح نهضت 
ملی مسکن به ۱۲۰ هزار هکتار می رسد، 

خبر داد.
مهــرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی، 
گفت: عملیــات افتتاح ۳۳ هــزار و ۸۶۳ 
واحد مســکن مددجویــان کمیته امداد 
امام خمینی )ره( آغاز شــد که این کار با 
تلاش های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و 
در حوزه تأمین مالی از طریق شبکه بانکی و 
از طریق وزارت راه و شهرسازی، کمک های 
دهیاری ها و شهرداری ها در سراسر کشور 

انجام شده است.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: در سال 
گذشــته بخشــی از واحدهای مسکونی 
نیروهای مسلح و مسکن اعضای ه هیأت 
علمی دانشــگاه تحویل شــد و هم اکنون 
مددجویان کمیته امــداد امامی خمینی 
)ره( واحدهای مســکونی خود را دریافت 
می کنند و مســیر افتتاح ها ادامه خواهد 

یافت.
عضو کابینه دولت ســیزدهم با اشــاره به 
اینکه تأمین مســکن در بخش محرومان 
در ســال ۱۴۰۲ نسبت به ســال ۱۴۰۱ 
به میزان ۴۴ درصد رشــد یافت، توضیح 
داد: امســال در حوزه مســکن محرومان 
تصمیمات خوبی گرفته شده است و تلاش 
 می کنیم تا میزان افتتاح ها در این بخش

 افزایش یابد.
بذرپاش گفت: با توجه بــه تأمین هزینه 
آماده سازی توسط مجموعه دولت، افزایش 
تسهیلات مسکن روستایی از ۲۰۰ به ۳5۰ 
میلیون تومان به ازای هر واحد و نرخ سود 
5 درصد، ساخت مسکن روستایی سریع تر 
از مسکن شهری است. هم اکنون در بخش 
مسکن روستایی بیش از ۶۷۰ هزار قطعه 
زمین تأمین شده که عملیات اجرایی آن 
آغاز شده است. وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: نزدیک به 5۰۰ هزار مسکن روستایی 
در حال احداث است و بخشی نیز تحویل 

شده است.
وی توضیح داد: با توجه به آنکه نرخ سود 
تسهیلات در مسکن شــهری بالاتر است 
تصمیم گرفته شد تا قیمت تمام شده را به 
طریقی کاهش دهیم. مقرر شده در مواردی 
که افراد در تأمین آورده مشکلاتی دارند، 
ابتدا تسهیلات بانکی را به پروژه ها تزریق 

کنیم تا پروژه ها آغاز شود.
بذرپاش گفت: در حوزه آماده سازی زمین 

مقرر شــد تا وزارتخانه کمک بیشــتری 
بکند. همچنین در حــوزه تضمین بانکی 
نیز تصمیمات خوبی گرفته شــد و مقرر 
شد تا به شــکل زنجیره ای تضمین بانکی 
انجام شــود که این کار کمک خوبی برای 
 تســریع در اجرای نهضت ملی مســکن 

خواهد بود.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه تخصیص 
۲۰۰ همت در تبصره ماده ۱۳ قانون بودجه 
مصوب شده تا به مســکن محرومان، وام 
ازدواج و وام فرزنــدآوری تخصیص یابد، 
گفت: مقرر شــد تا ظرف یک هفته بانک 
مرکزی سهم مسکن محرومان را از ۲۰۰ 
همتی که در قانون بودجه آمده است تعیین 
کند تا هرچه ســریع تر این سهم به پروژه 
مسکن محرومان تزریق شــود. اینکه به 
هر پروژه نرخ ۴۰۰ میلیون تومان به شکل 
قرض الحسنه تزریق شود شتاب خوبی به 
ساخت مســکن به ویژه در بخش شهری 

می دهد.
بذرپــاش در خصــوص تأمیــن زمیــن 
مســکن نهضت ملی مســکن و مقایسه 
آن با تأمین زمین مســکن مهــر، گفت: 
یکی از آورده های اصلــی دولت در طرح 
نهضت ملی مســکن، موضوع زمین است 
و در بســیاری از مناطق شــهری، به طور 
میانگین 5۰ درصد قیمت واحد مسکونی 
را زمین به خــود اختصاص می دهد. یکی 
از اصلی ترین تسهیلات در بخش مسکن 
تأمین زمین اســت که بخش عمده ای از 
این اراضی به شــکل رایــگان و اجاره ۹۹ 
 ســاله در اختیار متقاضیان و سازندگان 

قرار می گیرد.
وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به اینکه تا 
تابستان امسال زمین تأمین شده در بخش 
شهری و روستایی برای طرح نهضت ملی 
مسکن به ۱۲۰ هزار هکتار می رسد، گفت: 
تا تابستان امسال زمین تأمین شده برای 
طرح نهضت ملی مسکن در بخش شهری 
و شــهرک ها به ۷۰ هزار هکتار می رسد. 
همچنین در بخش روستایی زمین تأمین 
شده برای ۶۷۰ هزار قطعه حدود 5۰ هزار 

هکتار است.
وی تصریــح کرد: در مجمــوع ۱۲۰ هزار 
هکتار زمین به عملیات ســاخت نهضت 
ملی مسکن در محدوده شهری و روستایی 
افزوده شده است و این غیر از زمینی است 
که در محدوده شهری به شکل خودمالکی، 
در بافت فرســوده و یا اراضی خودمالکی 

روستایی است.

معاون اشتغال وزارت کار 
گفــت: از ابتــدای دولت 
ســیزدهم تا کنون حدود 
۱۶۰هزار میلیــارد تومان 
تسهیلات اشتغال پرداخت 
شده اســت. برای ســال ۱۴۰۳ حدود ۲۰۰هزار 

میلیارد تومان ظرفیت پرداخت تسهیلات اشتغال 
دیده شد. محمود کریمی بیرانوند, معاون اشتغال 
وزارت کار در گفت وگو با تسنیم، درباره آمار بازار 
کار گفت:مطابق آخرین آمــار مرکز آمار که درباره 
زمســتان ۱۴۰۲ اســت , نرخ بیکاری به کمترین 

میزان خود در سال های اخیر رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه نرخ بیکاری سال ۱۴۰۲ به 
۸,۱ درصد رســید که کمترین نرخ بیکاری سالانه 

در دهه هــای اخیر اســت گفت: خالص اشــتغال 
ایجادی در سال گذشته ۷۷5هزار نفر است و نرخ 
مشارکت اقتصادی با افزایش چهار دهم درصدی به 

۴۱,۳درصد رسیده است.
معاون وزیــر کار در ادامــه از کاهش ۱,۲درصدی 
نرخ بیکاری فارغ التحصیلان، کاهش هشــت دهم 
درصدی نرخ اشتغال ناقص، کاهشی۱,۸ درصدی 
نرخ بیــکاری جوانــان و کاهش نرخ بیــکاری در 

۲5اســتان خبر داد. همچنین نــرخ بیکاری فارغ 
التحصیلان کاهش بوده است و به عدد ۱۱,۸درصد 
رسیده است. معاون اشتغال وزارت کار افزود: نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان با وجود روند کاهشــی در 
چند فصل اخیر همچنان مطلوب نیست. امیدواریم 
که فاصله ایــن نرخ از نرخ بیکاری کل را در ســال 
۱۴۰۳به کمتر از ۲درصد برسانیم. کریمی بیرانوند 
اظهار داشــت: وعده ایجاد ۱میلیون فرصت شغلی 
در سال ۱۴۰۲ مطابق آمار سامانه رصد رقم خورده 
است.این آمار نشان دهنده این است که بازار کار در 
سال گذشته درخشان بوده است و جزو بهترین سال 

های اشتغالی دهه های اخیر محسوب می شود.
معاون اشــتغال وزارت کار بیان کرد: توسعه روابط 
با همسایگان, نرخ رشد اقتصادی مثبت و پیوسته, 
رونق اقتصاد بدون توجه به متغیرتحریم,تقســیم 
بندی تعهد استانی و نظارت سختگیرانه بر اشتغال 
ایجادی کشور, احیای واحدهای راکد و نیمه فعال 
از سوی استانداران, تسهیل مجوزهای کسب و کار 

از جمله مهمترین اقدامات در بازار کار بوده است.
وی گفت:برای سال ۱۴۰۳, تقســیم بندی تعهد 
اشتغال استانی انجام شده اســت,از ابتدای دولت 
ســیزدهم تا کنون حدود ۱۶۰هزار میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغال پرداخت شده است. قانون بودجه 
ابلاغ شده است و برای سال ۱۴۰۳ حدود ۲۰۰هزار 
میلیارد تومان ظرفیت پرداخت تسهیلات اشتغال 
هم دیده شــده اســت. امیدواریم در سال ۱۴۰۳ 
بخش زیادی از آن عملیاتی شود. کریمی بیرانوند 
اظهار داشت: بخشی از تعهدات اشتغال سال ۱۴۰۲ 
هنوز باقی مانده است. هدفگذاری برای اشتغال در 
سال ۱۴۰۳ ایجاد یک میلیون شــغل را داریم,  به 
استانداران ابلاغ شده است. فرآیند نظارت بر آن از 

اول اردیبهشت ماه آغاز می شود.
معاون اشــتغال وزارت کار درباره اشــتغال فارغ 
التحصیلان گفت: تفاوت امسال ما در تقسیم بندی 
اشتغال اســتانداران این است که ســهم اشتغال 
فارغ التحصیــلان را اعلام کرده ایم.می بایســت 
۲5درصد از کل اشتغال ایجادی سال ۱۴۰۳به فارغ 
التحصیلان تعلق بگیرد. تقسیم بندی استانی این 
موضوع اعلام شده است. ابزارهای مالی مانند تقویت 
صندوق ضمانت توسعه تعاون,آموزش های فنی و 
حرفه ای و همکاری درباره بورس تحصیلی و تقویت 
شــرکت های دانش بنیان را به صورت ویژه دنبال 
خواهیم کرد.   به صورت جــدی روی بیکاری این 

قشر تمرکز کرده ایم و همکاری خوبی با وزارت علوم 
و معاونان علمی شروع کرده ایم.در حوزه پارک های 
علم و فناوری و پیوند صنعت و دانشگاه گفتگوها و 

تعاملات طولانی و گسترده ای صورت دادیم. 
کریمی بیرانوند افزود: اقــدام دیگری که در تعامل 
میان وزارت علوم و وزارت کار در حال انجام است، 
بحث بورس تحصیلی بخش خصوصی اســت که 
در این چهارچوب بخش خصوصــی برمبنای نیاز 
خود برای دوره پس از تحصیل افرادی را در داخل 
دفترچه کنکور بورس کرده و تضمین می دهد که 

پس از طی دوره تحصیلی آن ها را جذب کند. 
 وی گفت: میزان اعتبارات مشاغل خانگی برای سال 
۱۴۰۳ مشخص نشده است.در بحث اشتغال ناقص 
به ۸,۲ درصد رسیده است. یعنی بیش از ۹۱درصد 
اشتغال کشور تمام وقت اســت. زمانی که اشتغال 
ناقص کاهش می یابد, به معنی بهبود شرایط شغلی 
است. امیدواریم همین روند برای ۱۴۰۳ ادامه یابد. 
کریمی بیرانوند درباره کیفیت اشــتغال ایجادی 
گفت: رشد پوشــش بیمه ای در سال ۱۴۰۲ یکی 
از آیتم هایی است که نشــان دهنده این است که 

مشاغل ایجاد شده با کیفیت است.تعداد ۱,5 میلیون 
نفر جدید در سال ۱۴۰۲تحت پوشش بیمه تامین 

اجتماعی قرار گرفتند.
معاون اشــتغال اظهار داشــت:بیمه بیکاری روند 
کاهشی داشته است, نرخ اشــتغال ناقص کاهش 
داشته است,عملکرد سازمان فنی و حرفه ای نسبت 
به سال گذشته خود در حوزه آموزش ها بیشتر بوده 
است, تسهیل راه اندازی کسب وکار و... بیانگراین 
است که پایداری مشاغل بیشــتر شده است. نرخ 
مشارکت اقتصادی با افزایش چهار دهم درصدی به 
۴۱,۳ درصد رسیده است که نشان دهنده پایداری 
و کیفیت مشاغل است. اما به معنی این است که در 

وضعیت مطلوب هستیم, باید تلاش کنیم.
وی گفت: دستگاه های اجرایی اســتان ها تا پایان 
فروردین ماه جاری مهلت ثبت اشتغال های ایجاد ه 
شــده ســال ۱۴۰۲ را دارند، تا کنون بیش از یک 
میلیون و ۴۰هزار کد ملی تایید شــده اشــتغال 
ایجادی و صحت سنجی شده داشته ایم که به معنی 
این است که تعهد یک میلیون شغل در سال گذشته 

محقق شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ مشارکت اقتصادی افزایش یافت

تسهیلات ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی اشتغال 

تأمین ۱20 هزار هکتار زمین نهضت ملی مسکن 
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فناوری و 
اطلاعات

حمایت از تاسیس شرکت دانش بنیان توسط ایرانیان 
خارج از کشور

معاون سرمایه انسانی سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی 
گفت: این سازمان از متخصصان خارج از کشــور که قصد تاسیس شرکت دانش 

بنیان در ایران را دارند حمایت مالی و زیرساختی می کند.
سید علی حسینی به جزئیات مدل حمایتی سازمان توسعه همکاری های علمی و 
فناورانه از فناوران و محققان ایرانی خارج از کشور در قالب پروژه و پلتفرم کانکت 
پلاس اشاره کرد و گفت: هدف از کانکت پلاس طراحی سامانه ای برای همکاری 
با متخصصان ایرانی خارج از کشور است و برنامه و تسهیلاتی برای نخبگانی که به 
کشور باز می گردند، در نظر گرفته شده است. براساس این پروژه نخبگان و فارغ 
التحصیلانی که قبلًا در خارج از کشور شرکت تأسیس و یا محصولی تولید کردند 
و می خواهند مشابه آن را در ایران تولید و یا شرکت دانش بنیان در ایران تأسیس 

کنند، مورد حمایت اولیه و فناورانه ما قرار خواهند گرفت.
معاون توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی سازمان توسعه همکاری های علمی و 
فناورانه بین المللی معاونت علمی با اشاره به اینکه با همکاری صندوق نوآوری و 
شکوفایی، یک گرنت ۵۰۰ میلیون تومانی بلاعوض به افرادی که به دنبال تأسیس 
شرکت دانش بنیان هستند، اعطا می شــود، گفت: همچنین یک سری امکانات 
زیرساختی و فضاهای مازاد در پارک های علم و فناوری پردیس، دانشگاه شریف، 

تهران، اصفهان، شیراز و … در اختیار این افراد قرار داده خواهد شد.
وی با بیان اینکه طی ۲ ماه و نیم ۳۸۰ پروپوزال به دســت ما رسید، گفت: از این 
تعداد ۱۰۰ پروپوزال به شرکت دانش بنیان تبدیل شــد و باقی طرح ها در حال 
داوری و ارزیابی است. همچنین ما پروژه های این افراد را به سرمایه گذاران معرفی 
خواهیم کرد چرا که بعضاً برخی از طرح هــا به حمایت بالای چند میلیارد تومان 
نیاز دارند و از آنجا که این پروژه ها پیش از آن اجرایی شده، ریسک سرمایه گذاری 

شأن کمتر است.
حســینی دومین حمایت در قالب پــروژه کانکت پلاس را حمایــت از محققان 
پسادکتری عنوان کرد و گفت: در همین راســتا از ۱۷۰۰ محقق پست داک در 
سال ۱۴۰۲ حمایت کردیم. فرد ابتدا باید پروپوزال خود را در پلتفرم کانکت پلاس 
بازگذاری کند و ما قبل از اپلای کردن، او را به دانشگاه یا پژوهشگاه معرفی می کنیم 
و اگر پروپوزال فرد تأیید شود، در دانشگاه جذب و علاوه بر اعطای حقوق استادیار 

پایه و یک گرنت حدود ۳۰۰ میلیون تومانی، به مدت یکسال بیمه خواهد شد.

نور مصنوعی رشد گیاه در ایران از راه رسید
یک شــرکت دانش بنیان به تکنولوژی جایگزینی نورهای مصنوعی به جای نور 
خورشید دست یافته است که در نتیجه آن در هر فضایی و به دور از نور خورشید 

می توانیم به راحتی گیاهان را پرورش دهیم.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، زمانی، 
مدیرعامل شرکت پرتو رشد نوین ویژن با برند تجاری ایران گرولایت گفت: این 
شرکت دانش بنیان، اولین تولید کننده لنز در کشور، اولین تولید کننده سبدهای 
هیدروپونیک، اولین تولید کننده بسترهای کشت طبقاتی هیدروپونیک، اولین 
ســازنده پلنت فکتوری یا کارخانه گیاهســازی و اولین و تنها متخصص ساخت 
نورهای رشد گیاه مصنوعی در کشور است که در دو مورد اخیر اولین تولید کننده 

در منطقه هم محسوب می شود.
وی خاطرنشان کرد: ســال ها پیش، متوجه یک نیاز بزرگ در بخش کشاورزی 
کشور شــدیم و آن فناوری تکنولوژی جایگزینی نورهای مصنوعی به جای نور 
خورشید است. این تکنولوژی، در تمام دنیا با سرعت بالایی در حال گسترش بود 
اما در کشور ما توجه زیادی به این موضوع نمی شد. بنابراین با تشکیل گروهی از 
نخبگان و دانشجویان برتر رشته های فیزیک، علوم کشاورزی، باغبانی و الکترونیک 
تصمیم گرفتیم تا گروه تحقیقاتی را تشکیل بدیم و این فناوری را در کشورمان 

بومی سازی کنیم.
زمانی ادامه داد: از سال ۹۱ تا سال ۹۵ این گروه تحقیقاتی به کار خود ادامه داد و 
پس از رسیدن به یافته های علمی و آزمایش های اولیه در زمینه تاثیر نور بر عملکرد 
فتوســنتز گیاه در تیمارهای مختلف، تاسیس شرکت پرتو رشد نوین ویژن را در 
دستور کار خود قرار دادیم و در نتیجه آن توانستیم در زمینه تولید نورهای رشد 
گیاه و کشاورزی عمودی با استفاده از نورهای مصنوعی در کشورهای حوزه خلیج 
فارس اولین باشیم و در حال حاضر ســایر تولید کنندگان در کشورهای صاحب 

فناوری و صنعت، اطلاعات خود را با ما به اشتراک می گذارند.
وی تصریح کرد: در تکنولوژی نورهای مصنوعی برای تامین نیاز فتوســنتز گیاه 
نانومترهایی از خورشید که عملکرد مثبت و بیشتری در ایجاد عمل فتوسنتز بر 
روی گیاه دارند از طیف خورشید فیلتر شــده و به وسیله تکنولوژی ال ای دی و 
وابسته به نوع واریته گیاه کنار یکدیگر قرار می گیرند تا نیاز گیاه را برطرف کنند. به 
گفته او، در نتیجه این امر در هر فضایی و به دور از نور خورشید می توانیم به راحتی 
گیاهان را پرورش دهیم که نمونه آن در ایستگاه فضایی ناسا نیز وجود دارد و طی 
آن، برای تامین غذای مسافران این فضاپیماها از تکنولوژی نورهای مصنوعی برای 

تولید محصول در فضا استفاده می شود.
زمانی همچنین تصریح کرد: مطمئناً بزرگ ترین مزیت این فناوری موضوع کاهش 
مصرف آب است که امری حیاتی برای کشورمان محسوب می شود. در واقع با توجه 
به تحقیقات علمی صورت گرفته در این فناوری با حذف گرمای خورشید و سایر 
عوامل طبیعی و استفاده از فناوری کشت هیدروپونیک توانسته ایم مصرف آب را 
تا ۱۵۰ برابر کاهش دهیم که این عددی شگفت انگیز است برای کشوری که در 
تامین نیاز آب شیرین خود مشکل دارد. زمانی با بیان اینکه این تکنولوژی بدون 
شک آینده نجات بشریت از گرسنگی اســت، افزود: باید توجه داشت که فناوری 
اســتفاده از نور مصنوعی گلخانه ها هر روز به ســطح جدیدی از خود می رسد و 

تحقیقاتی که از ۱۰۰ سال پیش شروع شده است هر روز به روز رسانی می شود.
مدیرعامل شــرکت ایران گرولایــت همچنین تصریح کرد: این شــرکت موفق 
شده اســت چندین کارخانه گیاهی را در کشــور راه اندازی کند، در زمینه تولید 
نورهای مکمل گلخانه برای گلخانه های سنتی با افزایش طول روز در فصول پاییز 
و زمستان بیش از ۴۰ درصد بهره وری این گلخانه ها را افزایش داده است و این برای 

تولید محصولات کشاورزی امری شگفت انگیز است.
وی ادامه داد: شرکت پرتو رشد نوین به عنوان تنها تولید کننده و اولین تولید کننده 
نورهای تخصصی رشد گیاهان در ایران هر روز در حال توسعه و آموزش کشاورزان 
جهت آشنایی با این تکنولوژی است که موجب بالا بردن بهره وری گلخانه هایشان 
می شود. زمانی اظهار داشت: این شرکت توانسته اســت در اکثر دانشکده های 
کشاورزی و موسسات تحقیقاتی و علمی حوزه علوم باغبانی، فضایی را توسط این 
تکنولوژی تجهیز کرده و به صورت رایگان در اختیار دانشجویان مقطع دکتری و 

کارشناسی ارشد این رشته قرار دهد.
به گفته او، با آموزش کشاورزان و گلخانه داران هر روز نیاز کشور به استفاده از این 
تکنولوژی برای افزایش بهره وری بیشــتر خواهد شد. شرکت پرتو رشد نوین هم 
سعی کرده است تا هر روز گام بلندتری را در مسیر تولید و تامین تمام قطعات مورد 
نیاز خود در کشور بردارد و با همکاری با سایر شرکت های دانش بنیان از خروج ارز 

برای بومی سازی و استفاده از این تکنولوژی اقدام کنیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به انعقاد قراردادهایی که با خارج از کشور از 
جمله کشورهای حوزه خلیج فارس داشته ایم امیدواریم که بتوانیم این فناوری 
را بیشتر گسترش دهیم و با توجه به قیمت رقابتی محصولات ایران گرولایت با 

کشورهایی مانند کشور چین می کوشیم تا این بازارها را از آن خود کنیم.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفــت: بــرای به 
ســرانجام رســاندن و نهایی 
کردن پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب و کارها در سال جاری 
باید با حداکثر سرعت حرکت کرد و امسال سال طلایی 
برای این پروژه است. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، نخستین جلسه بررسی پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب و کارها در سال ۱۴۰۳ به ریاست »عیسی زارع 
پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حضور جمعی 
از معاونان وزیر، مدیران کل ارتباطات و فناوری اطلاعات 

کشور، مدیران اپراتورهای ارتباطی برگزار شد.
زارع پور در این جلســه با اشــاره به پاســخ پهپادی و 
موشــکی نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران به 
جنایت صهیونیســت ها علیه کنسولگری کشورمان در 
دمشــق گفت: اقدام مقتدرانه، بازدارنده، افتخارآفرین، 
دقیق و حساب شــده نیروی های مسلح کشورمان در 
پاســخ به جنایت های رژیم صهیونیستی جای تبریک 
و دســتمریزاد ویژه به نیروهای مسلح کشورمان بویژه 
نیروی هوافضای سپاه پاســداران دارد؛ اقدامی که دل 

همه آزادگان جهان را شاد کرد.
وی افزود: رژیم کودک کش صهیونیســتی در ماه های 
گذشته جنایت هایی را در غزه رقم زده بود که در تاریخ 
بشریت بی سابقه بود که البته ماهیت این رژیم را بیش 
از پیش برای همه آزادگان جهــان نمایان کرد و مردم 
جهان دیدند که چگونه نیروهای مســلح کشــورمان 
پاســخی درخور و مقتدرانه به این رژیم دادند که باید 

ضمن شکرگزاری از این عزیزان تقدیر و تشکر کرد. زارع 
پور با اشــاره به پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
گفت: کاری که با یکدیگر و در کنار هم نزدیک به دو سال 
شروع کردیم کار بسیار بزرگی بود که می تواند مسئله 
ارتباطات کشور را به شــکلی اساسی و ریشه ای تا چند 

دهه آینده حل کند.
وی افزود: تاکنون برای تحقق اهداف تعیین شده در این 
پروژه، مسیر پرفراز و نشیبی را پشت سرگذاشته ایم که 
خوشبختانه با پیگیری و همراهی همه جانبه مسائل و 
مشکلات یکی پس از دیگری حل شده است به طوری که 
اکنون می توانیم بگوییم که این پروژه به نقطه مطلوبی 

رسیده است.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه برای به ســرانجام رساندن 
و نهایی کردن این پروژه در ســال جاری باید با حداکثر 
ســرعت حرکت کرد و امسال ســال طلایی برای این 
پروژه اســت، تصریح کرد: عمده سختی ها و ناهمواری 
ها پشت سر گذاشته شده است و مسیر پیش روی این 
پروژه اکنون هموار شده اســت که آخرین آن مصوبات 
خوبی اســت که در حمایت از پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب و کارها در قانون بودجه کشور وضع شده است 
که مهمترین آنها الزام قانونی بــه صدور مجوز حفاری 
و نصب تجهیزات توســط شــهرداری ها و ادارات کل 
راهداری ظــرف ۱۵ روز برای اپراتورهــای مورد تایید 

وزارت ارتباطات است.
زارع پور با بیــان اینکه اکنون دغدغه جدی و مشــکل 
غیرقابــل حلی باقی نمانده اســت، خاطرنشــان کرد: 
انتظار داریــم تمامی اپراتورها و مدیران اســتانی تمام 
قد و تمام وقت پای کار بیایند تا پوشش کنونی در سال 
جاری حداقل به دو برابر یعنی ۱۴ میلیون برســد و هم 
بتوانیم به اهداف تعیین شده برای دستکم سه میلیون 

اتصال فیبرنوری برسیم که این یعنی شش برابر شدن 
مشــترکین فیبرنوری که این امر نیازمند بازنگری در 

طراحی و مدل اجرایی پروژه است.
وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه برای افزایش آمار اتصال 
کاربران به فیبر نوری نیز باید پوشش از ۳۰۰ متر به ۱۰۰ 
متر کاهش پیدا کند، گفت: اپراتورهــا نیز حتما توجه 
داشته باشند که باید امکان ارائه ســرویس اینترنت با 
سرعت تا هزار مگابیت برثانیه )یک گیگابیت برثانیه( را 

برای مشترکین فراهم کنند.
وی خطاب به اپراتورهای حاضر در جلسه افزود: همانطور 
که در پروانه های صادره و توافقات آمده است اگر منطقه 
ای در نقشه سامانه iranfttx.ir سبز شد حتما اپراتور 
مربوطه باید در کمترین زمان ممکن و حداکثر ظرف یک 
ماه، سرویس فیبرنوری را برای متقاضی راه اندازی کند. 
در ابتدای این جلســه امیر لاجوردی قائم مقام وزیر در 

امور ارتباطی و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی گزارشی از میزان پیشرفت این پروژه و مشکلات 

پیش رو ارایه کرد.
وی در بخشــی از این گزارش افزود: تعداد شــهرهایی 
که در آن پروژه فیبرنوری منازل و کســب وکارها آغاز 
یا نهایی شده به ۴۳۰ شــهر و میزان حفاری به بیش از 
۷۰۰۰ کیلومتر رسیده است و همچنین میزان پوشش 
از ۲ میلیون ۴۰۰ هزار در ابتدای سال گذشته به بیش 
از هفت میلیون پوشــش در ابتدای سال ۱۴۰۳ رسیده 

است. 
در ادامه این جلسه، ابتدا مدیران کل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات استان های کشور و سپس مدیران اپراتورهای 
مجری پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها به بیان 
نقطه نظرات، دغدغه ها، مشــکلات و درخواست های 

خود پرداختند.

دستور وزیر ارتباطات به اپراتورها برای راه اندازی فیبرنوری 

فیبرنوری امسال طلایی می شود
News kasbokar@gmail.com

گزارش اسپیدتست در ماه مارس ۲۰۲۴ میلادی نشان 
می دهد هرچند جایگاه ایران در فهرست کشورهایی 
با بیشترین میانه سرعتی اینترنت موبایل ۲ پله کاهش 

یافته اما در بخش اینترنت ثابت تغییری نکرده است.
اسپید تست جدیدترین گزارش خود از میانه سرعت 
اینترنت جهان و ایران در ماه مــارس ۲۰۲۴ میلادی 
را منتشر کرد. طبق این گزارش میانه سرعت اینترنت 
موبایل جهان در ماه گذشــت میلادی ۵۲.۹۸ و میانه 
سرعت اینترنت ثابت ۹۳.۲۸مگابیت برثانیه بوده است. 
این در حالی است که میانه ســرعت اینترنت موبایل 
جهان در ماه فوریــه ۲۰۲۴ میــلادی ۵۱.۱۶ ومیانه 
سرعت اینترنت ثابت ۹۲.۲۶ مگابیت برثانیه بوده است.

در مارس ۲۰۲۴ میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل 
ایران ۳۶.۱۶مگابیت برثانیه و میانه ســرعت اینترنت 
ثابت کشور ۱۳.۷۸ مگابیت برثانیه بوده است. جایگاه 
ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل ۲ پله سقوط کرده و اکنون در رده ۷۵ 
قرار دارد، در بخش اینترنــت ثابت جایگاه ایران بدون 

تغییر رده ۱۵۶ باقی مانده است.

در ژانویه ۲۰۲۴ میلادی، میانه سرعت اینترنت موبایل ایران 
۳۲.۷۷ و میانه سرعت اینترنت ثابت کشور ۱۳.۵۸ مگابیت 
برثانیه بود. از این رو در جدیدترین گزارش اسپیدتســت 
علیرغم افزایش سرعت اینترنت در ایران شاهد کاهش رتبه 

آن در مقایسه با سایر کشورها هستیم.
در فوریه ســال جاری میلادی میانه سرعت اینترنت 
موبایل کشور ۳۴.۷۱مگابیت برثانیه و جایگاه آن بدون 
تغییر نسبت به ماه فوریه رده ۷۳ بوده است. اما سرعت 
اینترنت ثابت کشور در ماه گذشــته ۱۳.۵۱ مگابیت 
برثانیه بوده و جایگاه آن با ۴ پله ســقوط نســبت به 

ژانویه)ماه قبل( رده ۱۵۶ فهرست بوده است.
در رده بندی اسپید تست از ســرعت اینترنت موبایل 
کشــورهای جهان در رده های اول تاســوم به ترتیب 
قطر)۳۱۳.۳۰مگابیــت برثانیــه(، امــارات متحده 
عربی)۲۹۶مگابیت برثانیه ( و کویت )۲۲۸.۶۴مگابیت 
برثانیه( قــرار دارند که جایــگاه آنها نســبت به ماه 

قبل)فوریه( هیچ تغییری نکرده است.
در رده چهــارم فهرســت ایســلند با میانه ســرعت 
۱۵۸.۳۲ مگابیــت برثانیــه قــرار دارد کــه جایگاه 

آن نســبت به دومیــن مــاه ۲۰۲۴ میــلادی ۴ پله 
صعود کــرده اســت. در رده هــای پنجم، ششــم و 
هفتــم بــه ترتیــب کــره جنوبی)۱۵۶.۲۳مگابیت 
برثانیــه(، دانمارک)۱۴۵.۷۵مگابیــت برثانیــه( و 
چین)۱۴۳.۷۳مگابیت برثانیه( قرار دارند که جایگاه 
هرکدام آنها در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه 
سرعت موبایل جهان نسبت به ماه قبل یک پله سقوط 
کرده است. در رده های هشتم ونهم نیز به ترتیب هلند 
با میانه ســرعت ۱۳۵.۵۲مگابیت برثانیــه و آمریکا با 
سرعت ۱۲۹.۲۶مگابیت برثانیه قرار دارند. جایگاه هلند 
دررده بندی یک پله و آمریکا دوپله نسبت به رده بندی 
فوریه ۲۰۲۴ میلادی صعود کرده اســت. در رده دهم 
این فهرست نیز ماکائو با میانه سرعت ۱۲۷.۳۹مگابیت 
برثانیه قرار دارد و جایگاه آن نسبت به ماه گذشته ۴ پله 

صعود کرده است.
در بخش رده بندی اســپید تســت از کشــورهایی با 
بیشترین میانه ســرعت اینترنت ثابت جایگاه نخست 
مانند ماه گذشته به سنگاپور با سرعت ۲۸۴.۱۳مگابیت 
برثانیه قرار دارد. در رده دوم و ســوم این فهرســت به 

ترتیب امارات متحده عربی)۲۷۶.۰۲مگابیت برثانیه( 
و هنگ کنگ)۲۷۴.۲۶ مگابیت برثانیــه( قرار دارند. 
هرچند جایگاه امارات متحده عربی در این رده بندی 
نسبت به ماه قبل ۳ پله رشــد کرده اما جایگاه هنگ 

کنگ تغییری نکرده است.
در رده های چهارم و پنچم نیز به ترتیب شیلی با میانه 
ســرعت ۲۶۵.۱۲ مگابیت برثانیه و آمریکا با ۲۵۴.۰۱ 
مگابیت برثانیه در رده پنجم قــرار دارند. این درحالی 
است که جایگاه شیلی نســبت به فوریه ۲پله سقوط 
کرده اما جایگاه آمریکا نســبت به ماه گذشته یک پله 
رشد کرده است. در رده ششم فهرست نیز ایسلند با ۲ 
پله سقوط نسبت به جایگاه خود در ماه گذشته و میانه 
سرعت اینترنت ثابت ۲۴۲.۹۴مگابیت برثانیه قرار دارد.
در رده هــای بعــدی یعنی هفتــم، هشــتم ، نهم و 
دهم این فهرســت کــه جایــگاه آنها نســبت به ماه 
قبل هیــچ تغییری نداشــته بــه ترتیب فرانســه) 
۲۴۲.۴۵مگابیــت برثانیــه(، چین)۲۴۱.۶۹مگابیت 
برثانیــه(، موناکو)۲۳۸.۰۷مگابیــت برثانیــه( و 

تایلند)۲۳۱.۲۵مگابیت برثانیه( قرار دارند.

پیش بینی می شود سری موبایل های جدید پیکسل۹ 
شرکت گوگل در سال جاری میلادی عرضه شود. این 
سری احتمالا  ویژگی جدید ارتباط ماهواره ای را خواهد 

داشت که در نسخه های قبلی پیکسل نبود.
به گفته یک منبع آگاه پیکسل۹ از مودم جدید یک شرکت 
۵Gکره ای بهره می برد که با کمک شبکه های غیرزمینی

یا )NTN( به ماهواره متصل می شــود. به بیان دیگر با 
کمک موبایل های جدید پیکســل می توان درمناطق 
دورافتاده که سرویس اینترنت فراهم نیست، پیام های 

اضطراری ارسال کرد. این سرویس در اصل توسط شرکت 
 Direct to Cell مخابراتی تی موبایل و با اتکا به قابلیت
شبکه اینترنت ماهواره ای استارلینک ارائه می شود. در بدو 
امر کاربران می توانند با کمک این قابلیت پیامک ارسال 

کنند اما قادر به برقراری تماس نیستند.
اسپیس ایکس اخیرا تاییدیه کمیسیون فدرال ارتباطات 
آمریکا برای گسترش آزمایش ســرویس تلفن همراه 

اســتارلینک)cellular Starlink service( در 
سراســر این کشــور از جمله آزمایش های گسترده 
در چند ایالت و آماده ســازی برای آزمایش جهانی را 
دریافت کرده است. این شرکت در ماه مارس سرویس 
تلفن همراه استارلینک را با کمک موبایل های معمولی 
از تولید کنندگان مختلف از جمله سری پیکسل به طور 
موفقیت آمیز آزمایش کرد. به نوشــته نشریه اندروید 

اتوریتی قابلیت ارسال پیامک اضطراری پیکسل ۹ به 
درخواست های خاص پاسخ می دهد.این عملکرد مشابه 

ویژگی Emergency SOS اپل در آیفون است.
 AST البته گوگل در ماه فوریه از همکاری با شــرکت
SpaceMobile برای پیشــبرد ارتباط ماهواره ای 
برای دســتگاه های اندروید خبــر داد. طبق گزارش 
نشریه مذکور قابلیت اتصال به ماهواره علاوه بر سری 
پیکسل۹ در نسل بعدی موبایل های پیکسل فولد نیز 

ارائه می شود.

گزارش موسســه تحقیقاتــی IDC نشــان می دهد 
بارگیری محموله های آیفون اپل در سه ماهه نخست 
۲۰۲۴ میلادی کاهش یافته که دلیل این امر افزایش 

رقابت با موبایل سازان اندرویدی است.
طبق گــزارش مذکور در بــازه ژانویه-مــارس تعداد 
محموله های بارگیری شده موبایل جهان ۷.۸ درصد 
رشد کرد و به ۲۸۹.۴ میلیون دستگاه رسید. سهم بازار 
یک تولید کننده موبایل کره ای ۲۰.۸ درصد رسید و به 
این ترتیب شرکت مذکور جایگاه بزرگترین فروشنده 

موبایل را از اپل گرفت.

شیب شــدید فروش محصولات اپل در حالی رخ داده 
که عملکرد این شرکت در سه ماهه منتهی به دسامبر 
۲۰۲۳ میلادی بســیار قدرتمند بود، به طوریکه اپل 
توانست جایگاه شرکت کره ای به عنوان برترین تولید 
کننده موبایل جهان را از آن خــود کند. اما اکنون اپل 
دوباره به جایگاه دوم بازگشــته و ۱۷.۳ درصد از سهم 
بازار فروش موبایل در جهان را دارد. در این میان سهم 

شرکت های چینی از بازار در حال افزایش است.

اپل در سه ماهه نخست ۲۰۲۴ میلادی ۵۰.۱ میلیون 
آیفون برای فروش بارگیری کرده که نســبت به ۵۵.۴ 
میلیون دستگاه بارگیری شــده در همین بازه زمانی 
از سال گذشــته میلادی کمتر است. همچنین تعداد 
محموله های آیفون بارگیری شده به چین درسه ماهه 
آخر ۲۰۲۳ میلادی نسبت به همان بازه در سال قبل از 

آن ۲.۱ درصد کاهش یافته بود.
این امر نشــان دهنده چالش های پیش روی شرکت 

آمریکایی در ســومین بازار بزرگ خود است. از سوی 
دیگر برخی شرکت ها و سازمان های دولتی چین نیز 
استفاده از دســتگاه های آیفون را برای کارمندانشان 
محدود کرده اند. چنین اقدامی در حقیقت نوعی مقابله 
با محدودیت هایی اســت که دولت آمریکا بر استفاده 

از اپ های چینی برای کارمندانش وضع کرده است.
گزارش مذکور یک شرکت چینی را به عنوان سومین 
تولید کننده بزرگ موبایل جهان معرفی کرده که ۱۴.۱ 
درصد از سهم بازار این دستگاه ها را در سه ماهه نخست 

۲۰۲۴ میلادی به خود اختصاص داده است.

مدیر گروه مواد یک شرکت تحقیق و توسعه فناوری های 
خودرو از فروش مایع پولیش نانویی این شرکت به یکی 

از شرکت های تامین کننده قطعات خودرو خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمود خرمی در این باره گفت: سال 
گذشته شــرکت مهرکام پارس، تولیدکننده قطعات 
سپر خودرو، از مایع پولیش نانویی در فرآیند تولید خود 
استفاده کرد. در حال حاضر به دنبال افزایش دامنه کاربرد 
این محصول در بخش های مختلف خودروسازی هستیم. 
همچنین با چند شرکت حوزه رنگ نیز مذاکره داشته ایم 
تا این مایع پولیش در ســبد محصولات شرکت های 
تولیدکننده رنگ قرار گیرد و از طریــق آن ها وارد بازار 

شود.

وی افزود: در حال حاضر، ظرفیت ما ۱۰۰ کیلوگرم در روز 
است که فعلا براساس سفارش های دریافتی کار می کنیم، 
امیدواریم که با بازاریابی های انجام شــده بتوانیم تمام 
ظرفیت را برای تولید به کار بگیریم. یکی از هدف های 
ما این است که مایع پولیش را در بسته های ۱۰۰ گرمی 
برای مصرف کنندگان خرد به بازار عرضه کنیم به طوری 
که هر فردی که خودرویی دارد یک بطری از این محصول 
را در دسترس داشته باشــد تا بتواند بدنه خودرو را به 

سادگی پولیش دهد.
این محصول یک ماده ترکیبی شــامل امولسیون آب 
و روغن به همراه نانوذرات ســاینده آلومینا اســت که 
برای ایجاد براقیت مناســب برای بدنه خــودرو به این 

فرمولاسیون اضافه می شود.

سامانه مدیریت هوشمند ساختمان که به دست متخصصان 
یک شرکت دانش بنیان طراحی و تجاری سازی شده است، 
امکان کنترل و نظارت بر تمامی بخش های ساختمان را به 
صورت هوشمند فراهم می کند. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، یکی از 
دغدغه های شهروندان و ساکنان غیر تجاری، امکان نظارت، 
مدیریت و کنترل بخش های مختلف ساختمان، به ویژه در 
مواقع عدم حضور و فاصله های دور است. بر همین اساس، 
متخصصان با اســتفاده از فناوری های مختلف، دست به 
طراحی ســامانه هایی زده اند که امکان نظارت و مدیریت 

بخش های مختلف را امکان پذیر می کند.
محمدعلی فراقیان، مدیرعامل شــرکت دانش بنیان ابزار 
صنعت موج ساز با اشاره به طراحی و تجاری سازی سیستم 

مدیریت هوشمند ساختمان عنوان کرد: با توجه به نیاز بازار 
و همچنین بالا بودن قیمت محصولات وارداتی، در مسیر 
ساخت این سامانه قدم گذاشــتیم. این محصول علاوه بر 
این که باعث بهینه سازی مصرف انرژی می شود، از امکان 
کنترل توسط رایانه و تلفن همراه هوشمند برخوردار بوده و 
با توجه به طراحی و ساخت دستگاه در داخل کشور، امکان 
ارائه قابلیت های مختلف و سفارشی، متناسب با در خواست 

کارفرما و بر اساس معماری ساختمان فراهم شده است.
وی با اشاره به این که استفاده از سامانه هوشمند مدیریت 
ســاختمان، باعث کاهش مصرف حامل هــای انرژی در 
ساختمان می شود، ادامه داد: تمام قشرهای جامعه به دلیل 
اینکه این محصول در ساختمان نصب می شود، مخاطب این 

محصول به شمار می آیند.

افزایش سرعت اینترنت ایران علیرغم کاهش رتبه

موبایل های گوگل به اینترنت ماهواره ای متصل می شوند

سقوط اپل از جایگاه بزرگترین فروشنده موبایل جهان 

کنترل و نظارت ساختمان از راه دور با سامانه ایران ساختپولیش رنگ نانویی به کمک خودروسازان آمد
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کشاورزي

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي ســپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲۵ درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشــاورزي، آب و منابع طبيعي 
مجلس در گفت وگو با »كســب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه 
تكاليف تعيين شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي 
در توليد محصولات ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده 
و كشور در اين زمينه عقب است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه 
پنجم توسعه، بايد ۲۵ درصد از محصولات كشاورزي توليدي كشور 
ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد موجود زير پنج درصد است. به 
گفته اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس اگرچه وزارت جهاد 
كشاورزي معتقد است تعيين تكليف ۲۵ درصدي توليد محصولات 
ارگانيك براي كشور در برنامه پنجم بلند پروازانه بوده اما مجلس 
بر اين باور است كه در ســايه برنامه ريزي و بهره گيري هدفمند از 
امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده مجلس در ادامه با 
اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه توليد محصولات 
ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص ارگانيك پس 
از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه تحقيقات 
كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها در اين 
بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به ســخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 

تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهم بايد در جامعه 
فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 
و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 
بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 
است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 

ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصــرف محصولات ارگانيك از 
جمله راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد 
معتقد است كه ســلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي 

غيرمجاز نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي 
متولي نظير سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت 
بهداشت و درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را 
ســرلوحه كار خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي براســاس قانون موظف است ليستي از 
مواد غذايي مضر براي سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري 
از خوراكي هاي حاوي مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس 
قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه 

براي آن وضع شود تا كم كم بســتر حذف آنها از چرخه توليد مهيا 
شود. اين عضوكميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي تاكيد مي كند: قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي 
متنوعي در كميسيون هاي مختلف مجلس مطرح است بايستي 
از حيث مقوله ســلامت مواد غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري 
ديده شود و يكي از انتظارات از اين قانون اين است كه حدود دقيق 
 وظايف دستگاه هاي متولي در سلامت و امنيت غذايي با شفافيت 

تعيين و دنبال شود. 

لزوم شفاف سازي قانوني در سلامت و امنيت غذايي 

تلاشيبرايتوليدمحصولاتارگانيكنميشود

با وجود اعتبارات در نظر گرفته شده از سوي دولت 
براي سرمايه گذاري در بخش كشاورزي و كمك به 
اقتصادي شدن اين بخش، هنوز هم سرمايه گذاران 
و توليد كنندگان كم و بيش با مشكلات فراواني در 
اين زمينه روبه رو هستند كه انگيزه آنها را در تداوم 
انجام اين كار گرفته است. كشاورزي يكي از بخش هاي مهم اقتصادي هر 
جامعه است كه عموم نظام هاي بين المللي به نوعي ملزم به دفاع از اين 
بخش هستند و با ابزارها و روش هاي مختلف اقدام به نگهداري و حفظ 
اين بخش مي كنند. بخش كشاورزي با وجود نقش تعيين كننده در تامين 
امنيت غذايي كشور همواره از تسهيلات بانكي به دليل نپذيرفتن اسناد 
زراعي كشاورزان به عنوان ضمانت، عدم سرمايه گذاري مناسب به دليل 
ريسك بالا و… بهره چنداني نبرده و كشــاورزان هميشه از بي مهري 

بانك ها براي اعطاي تسهيلات بانكي گلايه داشتند. 

    سير نزولي پرداخت تسهيلات
گزارش رسمي بانك مركزي مي گويد: ســهم كشاورزان از كل تسهيلات 
بانكي در نيمه اول سال 93 فقط شش درصد بود. در همين رابطه، اعداد و 
ارقام بانك مركزي حاكي از آن است كه پرداخت وام به بخش كشاورزي در 

نيمه اول سال 93 روند نزولي داشته است به طوري كه در اين مدت 8 هزار 
و 813 ميليارد تومان وام پرداخت شده است. اين درحالي است كه در نيمه 
اول سال9۲ نسبت به مدت مشابه امسال بالغ بر 10 ميليارد و 1۵9ميليون 
تومان تسهيلات به بخش كشــاورزي پرداخت شــده بود، اين امر نشان 
مي دهد پرداخت تسهيلات به كشاورزان 13 درصد كاهش يافته است. بنا به 
گزارش اين نهاد رسمي آماري، سهم بخش كشاورزي از تسهيلات پرداختي 
كل بانك ها نسبت به ساير بخش ها با كاهش چشمگيري روبه رو بوده است. 
در نيمه اول سال 9۲ بخش كشاورزي از كل تسهيلات پرداختي بانك ها 
9/7 درصد سهم داشته اما اين سهم با كاهش حدود 3/7 درصدي در نيمه 
اول سال 93 به 6 درصد رسيده است. در واقع اين موضوع نشان مي دهد كه 
برخلاف وعده هاي دولت براي پرداخت اعتبارات بيشتر براي توسعه بخش 

كشاورزي، كشاورزان كمترين سهم را از تسهيلات بانكي داشته اند. 

    فشار بر كشاورزان كم درآمد
سيدراضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي درباره ارائه تسهيلات به بخش كشاورزي معتقد است 
كه وقوع خشكسالي دو سال گذشــته باعث كاهش درآمد كشاورزان 
شده است و متاســفانه بانك ها براي گرفتن اقساط خود به كشاورزان 

فشار وارد مي كنند و آنها پولي براي پرداخت اقساط ندارند. اين نماينده 
مجلس در گفت وگو با »كسب و كار« درباره تصويب اعطاي وام بانكي با 
وثيقه زمين هاي كشاورزي مي گويد: درحال حاضر جز بانك كشاورزي 
كه آن هم با تخمين ارزشــي پايين تر از ارزش واقعــي وثيقه، اقدام به 
پرداخت وام مي كند ســاير بانك ها به قوانين و بخشنامه هاي مربوطه 
عمل نكرده اند. به گفته نوري،   مجلس شــوراي اسلامي قصد دارد با 
وضع قوانيني دائمي و نه سالانه در راستاي استحكام و تسهيل اعطاي 
تسهيلات بانكي به كشــاورزان از آنها حمايت كند. وي با بيان اينكه 
اعطاي وام هاي بانكي به كشاورزان با وثيقه سند زمين هاي كشاورزي 
بايد مورد حمايت جدي تــري قرار گيرد،  ادامه مي دهد: لازم اســت 
اقدامات ساير نهادهاي متولي در سند زدن به قطعات مشاع تسريع پيدا 

كرده تا بتوانند در صورت لزوم براي دريافت وام اقدام كنند. 

    تحقق كشاورزي مدرن با اعطاي وام
اين عضو كميسيون كشاورزي مجلس شــوراي اسلامي در ادامه با 

بيان اينكه سند زمين كشــاورزي ممكن است تمام دارايي فرد 
كشاورز باشــد، تاكيد مي كند: اگر وثيقه اي ارزش اقتصادي 
نداشته باشد توســط بانك پذيرفته نمي شود اما بايد توجه 

داشــت كه زمين كشــاورزي امنيت خاطر بانك را براي بازگشت وام 
به همراه داشته و بايد اين روند تسريع و تســهيل شود. نوري با بيان 
لزوم حمايت از صنعت كشــاورزي و به كارگيري از ابزار مدرن در اين 
بخش، نيز معتقد است: مدرنيزاسيون در كشاورزي و استفاده از ابزار 
و تجهيزات پيشرفته با اعطاي وام هاي بانكي مي تواند به انجام رسيده 

و تحقق يابد.
 اين نماينده مجلس شوراي اسلامي درباره حوادث احتمالي زيان ده به 
توليدات كشاورزي ادامه مي دهد: تمهيداتي براي حمايت از كشاورزان در 
مواقع خاص پيش بيني شده كه قرار است كشاورزان از محل بودجه هاي 
سنواتي دولت مورد حمايت قرار گيرند و وام مجددي براي كشاورزان و 
كمك به توليد پرداخت شود.  وي مهم ترين مساله درباره تسهيلات بانكي 
را استمهال وام هاي بانكي كشــاورزان مي داند و معتقد است: آن مبلغي 
كه دولت براي اســتمهال وام بانكي كشــاورزان قول داده بود، به اندازه 
كافي تامين نشده است و بانك هم به كشاورز 
فشــار مي آورد. اين عضو كميســيون 
كشاورزي در پايان گفت: از مبلغ قول 
 داده شده توسط دولت، يك سوم

 تامين شده است. 

كشاورزان از وام هاي بانكي تنها 6 درصد سهم دارند 

بيمهريبانكهابهبخشکشاورزي
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گردشگری

تجربه سفري شگفت انگيز به جزيره آب و آفتاب

قشم مقصد مسافـران
مي گويند زمســتان چنان در ايران سرد 
است كه ديگر نبايد تا سه ماه به مسافرت 
فكر كرد. سرماي هوا، بارندگي و زمستان 
راه را براي سفر بسته است اما بهترين گزينه 
تجربه سفر به استان هاي جنوبي و سواحل 
زيباي خليج فارس است. زمستان، آن زمان كه مردم بيشتر شهرهاي 
ايران به گرماي بخاري پناه مي برند، زمان مناســبي است براي لذت 
بردن از طبيعتي بي نظير در جنوب ايران؛ طبيعتي كه در آن به راحتي 
مي توان بدون كمترين احساس سرما، شب را در چادر خوابيد و مي شود 
بدون لباس گرم از هواي بهاري لذت برد. شــايد به جرات بتوان گفت 
بيشتر مسافراني كه به قشم ســفر مي كنند، تمام جاذبه هاي ديدني 
اين جزيره بكر را نمي بينند. تنوع جاذبه هــاي طبيعي در اين جزيره 
مانند فاصله آنها از هم بســيار زياد اســت بنابراين خيلي از مسافران 
بيشتر خود را مشــغول خريد از بازارهاي درگهان و قشم مي كنند و 
از تماشاي اين جاذبه هاي گردشگري غافل مي مانند. اگر با خودروي 

شخصي تان سفر مي كنيد، براي رفتن به جزيره قشم بايد خودتان را به 
بندرعباس برسانيد. اين شهر در سال هاي اخير پيشرفت زيادي كرده و 
به علت اينكه مسافران زيادي به آن سر مي زنند پر از پاساژهاي بزرگ، 
ساختمان ها و برج هاي بلند شده اســت. براي اينكه بتوانيد با خودرو 
به جزيره قشــم برويد بايد از بندرعباس به بندر »پل« كه در فاصله 
120 كيلومتري بندرعباس است، ســفر كنيد. از اين بندر مي توانيد 
خودروي تان را سوار لنج هاي مخصوص كنيد و در جزيره قشم پياده 
شويد. اگر ماشين نداريد هم جاي نگراني نيست. از بندر شهيد رجايي 
با استفاده از اتوبوس دريايي يا از طريق پرواز به جزيره قشم مي رسيد. 
البته اين روزها تورهاي گردشگري هم فعال هستند و هزينه سفر هوايي 
و زميني به اين مكان از 295/000 تومان اســت و با توجه به روزهاي 

اقامت و كيفيت هتل ها اين قيمت تا 815/000 تومان متغير است. 

  مناطق گردشگري جزيره قشم 
چندسالي است كه ســازمان منطقه آزاد قشم نام اين غارها را به 

غارهاي »خوربس« تغيير داده اما همچنان محلي ها آن را به نام 
»خربس« مي شناســند. غارهاي خربس در 12 كيلومتري قشم 
كنار جاده جنوبي در كوهي مشرف به دريا و دشت ميانكاسه قرار 
دارد. اين غارها از جمله غارهاي دريايي اســت كه بر اثر گرداب و 
تخليه ماسه ها، از حفره سنگ ها به وجود آمده اند. هنوز هم وقتي 
از پله هاي اين غارهــا بالا مي رويد و به حفره هاي آن مي رســيد 
روي ديواره هايش مي توانيد فســيل صدف هــاي چند ميليون 
ساله را ببينيد. غارهاي نمكي از شــهر قشم دور است و با آن 90 
كيلومتر فاصلــه دارند. اين غارها تقريبــا در جنوب غربي جزيره 
قرار دارنــد. دهانه غار نمك از جاده همجوار ســاحل دريا حدود 
2 كيلومتر فاصله دارد كه توصيه مي شــود ايــن فاصله را با پاي 
پياده طي كنيد. براي رفتن به داخل اين غار كه در دهانه كوهي 
به ارتفاع 237 متر از سطح درياست، بايد از تجهيزات غارنوردي 
اســتفاده كرد و چراغ قوه را فراموش نكرد چراكه داخل آن بسيار 
تاريك است. از گياهان شــگفت انگيز مناطق حاره به ويژه جزاير 

خليج فارس، درخت هميشه ســبز، درخت لور معروف به انجير 
معابد است كه تاجي بزرگ با ريشه هاي هوايي دارد. ميوه نارنجي 
رنگ درخت لور، مطبوع و خوراكي اســت. جزاير ناز؛ اهالي قشم 
از اين رو به اين جزايــر ناز مي گويند كه گويي بــراي ميزباني از 
مســافرانش ناز دارد چراكه اگر آب دريا در حالت مد و بالا باشد 
يا دريا توفاني باشــد راه دسترســي به جزاير ناز مسدود مي شود 
و نمي توان از طريق خشــكي باريكي كه بين جزيره قشــم و ناز 
وجود دارد آن را ديد. جزيره هنــگام يكي از جزاير زيباي نزديك 
به جزيره قشم است كه از زيستگاه هاي مهم پرورش آهوي ايراني 
به نام جبير به شــمار مي آيد و متاســفانه در فصل زاد و ولد اين 
حيوانات، بسياري از آنها به كشــورهاي عربي قاچاق مي شوند. 
همچنين اين جزيــره محل پرورش و مزرعه كروكوديل اســت. 
زنان بومي اين جزيره علاوه بر حناكوبي، صنايع دســتي خود كه 
بيشتر با محصولات دريايي ساخته مي شوند را نيز مي فروشند. اگر 
بخواهيد دلفين ها را ببينيد بايد صبح زود عازم اين جزيره شويد. 

مي توانيد به اســكله كندالو برويد و با پرداخت 8 هزارتومان سوار 
قايق موتوري شويد و بزرگ ترين موجود دريا را از نزديك ببينيد. 
دلفين هاي جزيره هنگام جزو معدود حيوانات ايران هستند كه 
هنوز منقرض نشده اند. آب اين جزيره آنقدر زلال است كه مي توان 
به راحتي ماهيان را ديد، درســت مانند يــك آكواريوم طبيعي. 
اگر خواستيد يك شــب در جزيره هنگام بمانيد مي توانيد سراغ 
افشين عباس نژاد هنگامي را بگيريد كه يك خانه بومي مخصوص 
 پذيرايي از مســافران دارد و بهاي آن نيز شــبي 40 هزارتومان 

با غذاست. 

 غذاهاي معروف در جزيره قشم
ماهي برشته، هواري، ميگو سوخاري، زيبوني از غذاهاي معروف و 
بومي جزيره قشم است كه در رستوران ها مي توانيد سرو كنيد. از 
سوي ديگر، پاساژهاي اين جزيره و مراكز خريد آن يكي از بهترين 

نقاط براي تهيه كالاهاي مورد نياز محسوب مي شوند. 

شمارش معكوس براي آغاز سال نوی ميلادي آغاز شده است و بسياري از خانواده ها در سراسر جهان در حال برنامه ريزي سفر هستند از طرفي ركود اقتصادي در دنيا باعث شده است تا خانواده هاي متوسط جوامع مختلف در 
جهان با درنظر گرفتن بودجه و توان مالي خود، مقصدي را براي گذران تعطيلات انتخاب كنند. در اينجا 10 مقصد گردشگري معرفي شده اســت كه مناسب با بودجه بسياري از افراد بوده و با انتخاب آن مي توان در پول خود تا 

اندازه زيادي صرفه جويي كرد.  

8 مقصد گردشگري ارزان براي كم درآمدها

تعطيلات  را د ر قلعه هاي قرون وسطايي جشن بگيريد

1357

2468

تونس
اين كشــور يك مقصد گردشگري خوب و به صرفه 
براي گردشگران اســت. اين نگين آفريقاي شمالي 
مجموعه اي از كوه هاي اطلــس و صحراي زيبايي 
اســت كه در كنار هم تصاوير زيبايي را خلق كرده 
اســت. موزه معماري نابل، شــهر دوگا و كليساي 
سنت لوئيس از ديگر جاذبه هاي اين كشور زيباست. 

 بالي
بالــي زيبا ترين و مشــهورترين جزيــره اندونزي 
اســت كــه از مراكــز گردشــگري مهــم جهان 
به شــمار مي رود. مزارع پلكاني برنج بالي شــهرت 
جهانــي داشــته و از جاذبه هــاي گردشــگري 
 ايــن بهشــت زمينــي پــروردگار محســوب 

مي شوند. 

شانگهاي 
اين شهر كه به شهر جنگل آسمانخراش ها معروف 
است، بزرگ ترين شهر چين و هشتمين شهر بزرگ 

جهان به شمار مي رود.
 اگرچــه شــانگهاي شــهري مجلل اســت اما از 
بخش هايي تشكيل شده كه بسيار مناسب با بودجه 

خانواده هاست. 

تايوان 
اين كشــور كه در شرق آسيا واقع اســت از جزاير 
تايوان، پنگو، كينمن، ماتســو و تعــدادي جزيره 
كوچك ديگر تشكيل مي شود. تايوان به دليل قيمت 
پايين خانه محل هاي اقامت، حمل ونقل و غذاهاي 
ارزان يكي از مقاصد گردشگري مقرون به صرفه براي 

خانواده هاي متوسط به شمار مي رود.

 آفريقاي شمالي 
در ايــن منطقــه از پارك هاي ســافاري گرفته تا 
كوه هاي بلند وجود دارد و گردشــگران مي توانند 
متناســب با بودجه خود از هريــك از گزينه هاي 
 ارزان و جاذبه هــاي ايــن كشــور اســتفاده 

كنند. 

پرتغال 
اين كشور برخلاف ديگر كشورهاي اروپايي كه در 
تعطيلات براي هر چيزي قيمت تعيين شــده اي 
دارند، تركيبي از زندگي شهري و سواحل زيباست 
كه بدون پرداخت هيــچ هزينه اي مي توانيد در آن 

گشت وگذار كنيد. 

ساموآ 
ســاموآ همچون هاوايي در يك نقطــه دورافتاده 
از اقيانوس آرام واقع شــده اســت و يــك جزيره 
گردشگري به شمار مي آيد. اين جزيره داراي مناظر 
خيره كننده اي است كه مي توان بدون پرداخت هيچ 

هزينه اي از اقامت در آن لذت برد. 

روماني 
روماني كه در جنوب شرقي اروپا قرار دارد، چنان غرق 
در تاريخ است كه مقصد مناســبي براي تاريخ دوستان 
به شمار مي رود. به ويژه اگر به دنبال تماشاي قلعه هاي 
قرون وسطايي، روستاها و مناظر زيبا هستيد مي توانيد 

بدون دست زدن به حساب بانكي تان به آنجا سفر كنيد.



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3013 چهار شنبه 29 فروردین ماه

آگهی مفقودی نوراباد
اینجانب داود علی نیا  مالک خودرو پژو تیپ PARS XU7 مدل1400به شــماره شهربانی 
30ایران448  ن92 وشــماره بدنــه NAAN01CE4MH738130 شــماره موتور  
124K1653166 بعلت فقدان اسناد فروش ) سندکمپانی (تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده است.لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور داردظرف مدت  ده روز 
به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه 

نماید.بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ظوابط مقرر اقدام خواهد شد. 

مفقودی پروانه نظام مهندسی 
پروانــه نظام مهندســی اینجانب مهرنــاز مرادیان مــراد آبادی با 
کدملی  4200168251   دررشــته عمران پایه 3 به شماره پروانه 
2530001919 وشــماره عضویت 253005570به تاریخ صدور 

1401/02/07 ازشهر نورآباد مفقودگریده است. 

استان ها

شروع آســفالت راه روستایی 
هفتیان در شهرستان تفرش

سید محسن موسوی: معاون فنی و راه روستایی 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی از شروع مرحله اجرای آسفالت برای ساخت 
و تکمیل راه روستایی »وسمق - هفتیان« به طول 

تقریبی چهار کیلومتر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان مرکزی، محمد محسنی معاون 
فنی و راه روســتایی این اداره کل با اشاره به ادامه 
اجرای طرح ساخت راه های روســتایی با اولویت 
روستاهای بالای 20 خانوار در استان اظهار داشت: 
با پیگیری های انجام شده، فاز دوم پروژه ساخت راه 
روستایی وســمق - هفتیان با اجرای آسفالت این 
جاده شروع شده است. وی یادآور شد: فاز نخست 
این پروژه سال گذشته با اجرای زیرسازی آن شروع 
شده بود و در حال حاضر به مرحله نهایی آن نزدیک 
شده است. محســنی طول تقریبی این مسیر را 
نزدیک به چهار کیلومتر عنوان کرد و گفت: مجموع 
اعتبارات ملی و استانی برای ساخت این جاده برابر با 
200 میلیارد ریال است که تاکنون حدود 15 درصد 

تخصیص منابع مالی را همراه داشته است.
وی با اشاره به مشخصات فنی پروژه، عرض جاده 
تمام شده را 5/5 متر و ضخامت آسفالت اجرا شده 
را شش سانتی متر عنوان کرد و افزود: با تکمیل این 
طرح، هفتیان 37 امین روســتایی است که در دو 
سال اخیر در اســتان مرکزی از نعمت راه آسفالته 
بهره مند شده که منجر به ایجاد رفاه اجتماعی برای 
حدوداً 36 خانوار این روستا خواهد شد. معاون فنی و 
راه روستایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی در پایان خاطرنشان کرد: همزمان با 
ساخت راه روستایی وســمق - هفتیان، عملیات 
ترانشه برداری برای ساخت راه روستایی وایمند نیز 

در شهرستان تفرش در حال اجرا می باشد

مدیرکل حفاظت محیط زیست ایلام؛
۱۸ هزار میلیون ریال اعتبار برای تجهیز 

پاسگاه های محیط بانی هزینه شد
 ایلام-  آذر یعقوبیــان : مدیرکل حفاظت محیط 
زیست ایلام گفت: 18 هزار میلیون ریال اعتبار در 
دولت سیزدهم برای تعمیر و تجهیز ادارات واحدهای 
تابعه و پاسگاه های محیط بانی هزینه شده است. 
علیرضا محمدی با اعلام این خبر اظهار داشت: در 
دولت سیزدهم بیش از 48 میلیارد ریال اعتبار برای 
تجهیزات ایستگاه های سنجش ذرات گرد و غبار و 
آزمایشگاه های این اداره کل هزینه شده است. وی 
افزود: برای طراحی، تجهیز و استاندارد سازی سرور 
مرکزی اداره کل حفاظت محیط زیست 20هزار 

میلیون ریال اعتبار هزینه شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت ایلام گفت: به 
منظور خرید تجهیزات اطفــاء حریق و ملزومات 
انفرادی یگان حفاظت محیط زیست، نوزده هزار 

و نهصد و بیست میلیون ریال اعتبار صرف شد.
محمدی اضافه کرد: 18 هزار میلیون ریال اعتبار 
برای تعمیــر و تجهیــز ادارات حفاظت محیط 
زیست واحدهای تابعه و پاســگاه های محیط 
بانی نیز هزینه شده است. وی یادآور شد: ترویج 
و توســعه فرهنگ حفاظت از محیط زیست با 
برگزاری کارگاه و کلاس های آموزشــی و چاپ 
اقلام تبلیغاتی از جمله دفتر مشق، دفتر نقاشی، 
مدادرنگی و…. برای دانش آموزان، ساخت پویا 
نمایی با موضوع محیط زیست هفت هزار و شصت 
و شش میلیون ریال اعتبار نیز هزینه شده است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست ایلام در خصوص 
خرید و توزیع علوفــه در مناطق تحت مدیریت 
استان نیز اظهار داشت: در این خصوص 5 هزار 

میلیون ریال اعتبار صرف شده است.
وی ارتقاء و بروزرســانی شــبکه بی سیم یگان 
حفاظت محیط زیســت با 400 هــزار میلیون 
اعتبار، مبارزه با آفــت لورانتوس در جنگل های 
بلوط منطقه حفاظت شده مانشت و قلارنگ با 
سه هزار و پانصد میلیون ریال اعتبار، آبرسانی به 
زیستگاه های حساس در مناطق تحت مدیریت 
اســتان با دو هزار و پانصد میلیون ریال اعتبار و 
خرید تجهیزات زنده گیری و تیمار حیات وحش 
با 16 هزار میلیون ریال اعتبار را از جمله اقدامات 
مهم اداره کل حفاظت محیط زیســت ایلام در 

دولت سیزدهم عنوان کرد.

خبر

مدیرعامــل گــروه فولاد 
مبارکه در نخستین جلسه 
کمیته مدیریت شرکت در 
سال جاری گفت: در سال 
1402 با تمامی مشکلات و 
محدودیت ها توانستیم با عنایت به الطاف خداوند 
و همــکاری تمامی همــکاران اهداف شــرکت را 
به خوبی و حتی در برخی موارد بالاتر از برنامه های 
ترسیم شده با تولید 10.2 میلیون تن فولاد خام در 
گروه فولاد مبارکه محقــق کنیم. معتقدیم تمامی 
دســتاوردهای سال گذشــته و رکوردشکنی های 
روزهای نخستین سال جاری حاصل تلاش جمعی 
قابل تقدیر همه کارکنان شرکت و سایر شرکت های 

زیر مجموعه بوده است. 
محمد یاسر طیب نیا افزود: اتفاقی که در حال حاضر 
در فولاد مبارکه در حوزه تولیــد رخ داده و ما با آن 
افتخار می کنیم این اســت که در روزهای نخست 
ســال که با تعطیلات زیادی روبــرو بودیم و هنوز 
بسیاری از افراد در سازمان ها و محل کار خود گرم 
کار نشده بودند ما در فولاد مبارکه بر اساس برخی 
مبانی ارزشی، ســال را با ثبت رکوردهای متعدد و 

پی درپی شروع کردیم.

وی با تأکید بر لزوم حفظ آمادگی هرچه بیشــتر 
تمامی واحدهای سازمان برای تداوم روند تولید و 
تسریع در اجرای پروژه های توسعه در سال 1403 
گفت: سال گذشته در همه حوزه ها برای صنعتگران 
سال سختی بود و اگر می خواهیم به اهداف چالشی 
شرکت در سال 1403 دست یابیم باید توجه داشته 

باشیم که مقام معظم رهبری شعار امسال را نیز با 
تمرکز بر رشد تولید معین فرموده اند؛ لذا باید تمام 

تلاش خود را در این راستا بکار ببندیم.
مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: وقتی یک مجموعه 
مانند فولاد مبارکه با 100 درصد و حتی در برخی 
مواقع بالاتر از 100درصد ظرفیت خود در حال کار 

است بدیهی اســت که هرگونه افزایش تولید کار 
بسیار سختی خواهد بود؛ ولی ما مصمم هستیم که 
چنانچه با محدودیت های انرژی و مواد اولیه مواجه 
نباشــیم، تولید 11 میلیون فولاد خام را در گروه 

فولاد مبارکه محقق کنیم.
طیب نیا در ادامه سخنان خود با اشاره به بخش دوم 
شــعار راهبردی مقام معظم رهبری گفت: در این 
شعار چگونگی مشارکت دادن مردم در تولید مطرح 
اســت که باید گفت، فولاد مبارکه نمونه بارزی از 
مشارکت مردم در امر تولید است؛ چراکه بسیاری از 
افراد حقیقی و حقوقی سهام دار این بنگاه اقتصادی 

عظیم هستند 
در همین ماه های ابتدایی باید نسبت به شناسایی 
چالش ها و پیداکــردن راهکارهای عملیاتی کردن 

شعار اقدام نماییم
به گفتــه مدیرعامل فــولاد مبارکه بــرای تحقق 
شعار ســال در همین ماه های ابتدایی باید نسبت 
به شناســایی چالش ها و پیداکــردن راهکارهای 
عملیاتی کردن شعار اقدام نماییم تا بتوانیم در پایان 
سال شاهد تحقق یافتن این شعار و نه بی اثربودن و 
معطل ماندن آن باشیم. نهایتاً تا پایان اردیبهشت ماه 
باید به جمع بندی برسیم که چگونه می توانیم جلب 
مشــارکت حداکثری مردم در امر تولید و اجرای 

پروژه های توسعه فولاد مبارکه را داشته باشیم.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه:

فولاد مبارکه نمونه بارزی از مشارکت مردم در امر تولید است

مدیرعامل شرکت گاز مازندران مطرح کرد:
اســتفاده از توانمندی های فرزندان 
شاهد در بخش های مختلف سازمان

مدیرعامل شرکت گاز مازندران گفت: از ظرفیتها و 
توانمندي فرزندان معزز شاهد و ایثارگر در بخش 
هاي مختلف به کارگیري میشود، آنان توانایي انجام 

امور را دارند و داراي عملکرد هستند.
مدیرکل بنیاد شهید و امورایثارگران مازندران به 
منظور پیگیري مشکلات جامعه معزز ایثارگري و 
بررسي روند جذب و تبدیل وضعیت این عزیزان با 

مدیرعامل شرکت گاز دیدار کرد.
 کهن سال، در این دیدار بر تعامل بیشتر و بهبود 
روابط فیمابین در جهت حل موضوعات خانواده 
هاي معزز شهدا و همچنین پیگیري دغدغه هاي 
آنان در قالب قوانین معطــل مانده و ... تاکید کرد 
و گفت: امیدواریم در سال جدید با نگاه مشارکت 
جویي، رویکردها نسبت به جامعه معزز ایثارگري به 
حد مطلوب برسد، البته مدیرعامل گاز مازندران در 
امر جذب، تبدیل وضعیت و ارتقاي شغلي فرزندان 
معزز شاهد و ایثارگر خیلي خوب عمل کرد و جاي 
تقدیر دارد.   مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
مازندران با بیان اینکه خانواده هاي معزز شهدا و 
ایثارگران حق بزرگي بر ما دارند و هر کاري که بتواند 
مشکل این عزیزان را حل کند کوتاهي نخواهیم 
کرد، اظهــار کرد: امروز نگاه همدلانه نســبت به 
جامعه معزز ایثارگري در دستگاه ها کاملا مشهود 
است.     قاسم مایلي گفت:فرزندان معزز شاغل در 
گاز مازندران به عنوان اشاعه دهنده فرهنگ ایثار 
و شهادت هستند، این عزیزان نمادبارز خدمت و 
الگوي کارکنان محســوب میشوند،به طوري که 
در سرماي سال گذشــته با همت همین عزیزان 
توانســتیم پایداري جریان گاز را در بســیاري از 

مناطق این استان حل کنیم.

رئیس عقیدتی سیاســی منطقه پدافند 
هوایی شمال شرق عنوان کرد:

 ترویج زندگی قرآنی در جامعه 
امروزی ضروری است 

حجت الاسلام والمسلمین عدیده گفت: باید 
زندگی قرآنی را در جامعه رقم زد و بی شــک 
مقدمه دستیابی به چنین هدف بزرگی، انس 

گرفتن با قرآن کریم است. 
به گزارش روابط عمومی منطقه پدافند هوایی 
شــمال شــرق امام رضا )ع(،حجت الاسلام 
والمســلمین محمد عدیده در مراسم تجلیل 
از فعالین قرآنی این منطقه، با بیان اینکه در 
مشــهد زمینه  های فعالیت فرهنگی قرآنی 
زیادی وجود دارد، گفت: در مشــهد فرصت 
پرداختن به فرهنگ قرآنی مهیاســت و باید 
آنچه که لازمه زندگی اســت، از قرآن کریم 

دریافت و استخراج کنیم. 
وی افزود: مســلماً قرآن کتاب زندگی همه 
ماست و نباید بدون استفاده در کنج خانه  ها 
بماند، بلکه آیات قرآن به ما قائده زندگی کردن 

را می آموزد و باید از آن بهره برد. 
عدیــده با اشــاره به حفــظ قــرآن و ترویج 
فرهنگ قرآنی در ســطح جامعه اظهار کرد: 
امروزه تلاوت ها و قرآئت  هــای قرآن کریم و 
فعالیت  های قرآنی نســبت به قبل پیشرفت 
چشمگیری داشته اســت، اما تا قرآنی شدن 
جامعه و رسیدن به نقطه مطلوب فاصله داریم. 
رئیس عقیدتی سیاسی منطقه پدافند هوایی 
شمال شــرق کشــور با بیان اینکه خانه ها و 
مؤسســات قرآنی نماد حرکــت مردمی در 
فرهنگ دینی ما هســتند و بایــد روز به روز 
تقویت شوند، خاطر نشــان کرد: نگاه ما نگاه 
تربیت محور و فراتــر از قرائت و تلاوت قرآن 
کریم اســت و باید ســبک و قواعد قرآنی در 

زندگی مردم جاری شود. 

اخبار

 ایلام- امــام جمعــه ایلام با اشــاره بــه اینکه 
وضعیت گازرسانی در مناطق شهری و روستایی 
ایلام مطلوب اســت، گفت: شــرکت گاز استان 
در گازرســانی به مناطق محــروم و صعب العبور 
موفق بوده کــه این خدمت بی منــت آنها باعث 

رضایتمندی آحاد مختلف مردم شده است.
حجت الاســلام ” اله نور کریمی تبــار” در دیدار 
با مدیرعامل و هیات رئیسه شــرکت گاز استان 
که در محــل دفتر امام جمعه ایلام برگزار شــد، 
افزود: خدمات شــرکت گاز استان ایلام در زمینه 
گازرسانی به اقصی نقاط استان، صنایع تولیدی، 
ایجاد زیرساخت های اربعین و کمک به برگزاری 
یادواره های شهدا بسیار خوب و قابل تقدیر است.

وی با بیان اینکه گازرســانی به مناطق شهری و 
روستایی استان و عمل به مسئولیت های اجتماعی 

و انجام کارهای فرهنگی و خدمات رسانی مختلف 
به زائــران اربعین از اقدامات مثبت این شــرکت 
بوده که طعم شیرینی خدمت را دوچندان کرده 
است، افزود: یکی از خدمات مهم و ارزشمند نظام 
جمهوری اسلامی به ملت شریف ایران، توسعه گاز 

و بهره برداری از این نعمت بزرگ است.
امام جمعه ایلام به نامگذاری سال جاری تحت عنوان 
“جهش تولید با مشارکت مردم ” اشاره و تصریح کرد: 
خدمت بی منت به مردم و گازرسانی به واحدهای 
صنعتی و تولیدی باعث ایجاد اشتغال می شود که 
انتظار می رود شرکت گاز در زمینه تحقق نامگذاری 
سال جاری این مهم در دستور کار قرار دهد. وی با 
بیان اینکه ایلام از استان های دارای ذخایر عظیم 
نفت و گاز است و بهره برداری و سرمایه گذاری در 
زمینه استفاده از این منابع با ارزش از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت،ادامه داد: امروز شاهد برخورداری 
مردم از ایــن نعمت خدادادی در اکثر روســتاها و 
تمامی شهرهای استان هستیم که جا دارد از تلاش 
و کوشش مدیرعامل و کارکنان خدوم شرکت گاز 

تشکر و قدردانی نمود.
حجت الاســلام کریمی تبار در بخش دیگری از 
سخنانش پیروزی رزمندگان ســپاه و ارتش در 
گوشــمالی دادن به رژیم صهیونیستی را تبریک 

گفت و افزود: اقدام مقتدرانه و تلافی جویانه سپاه 
پاسداران در حمله موشــکی و پهپادی به اهداف 
نظامی رژیم غاصب صهیونیستی، پیروزی بزرگ 
و غرورآفرینی بود که نه تنها کام ملت ایران بلکه 
همه مســلمانان و آزادی خواهان جهان به ویژه 

مردم مظلوم فلسطین و غزه را شیرین کرد.
همچنین مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام 
با اشــاره به اینکه هم اکنون 99 درصد جمعیت 
روستایی استان از گاز طبیعی برخوردار هستند 
و ایلام در ردیف اســتان های سبز کشور از لحاظ 
توسعه گازرسانی قرار گرفته است،گفت: گازرسانی 
به مناطق محروم از مولفه های اصلی توسعه پایدار 
روستایی است و روند اجرایی پروژه های گازرسانی 
که از مناطق کمتر توسعه یافته و سخت گذر است 

در سال گذشته بسته شد.
“محمود کشــاورز” با بیان اینکه زمســتان سال 
گذشته در ســطح کشور و اســتان بدون قطعی 
گاز سپری شد، افزود: تولید گاز در کشور به گونه 
ای بود کــه حتی در بالاترین پیــک مصرف، گاز 
هیچکدام از مشــترکین قطع نشــد که مهم در 
راســتای آمادگی و اجرای طرح هــای پدافندی 

بوده است.
وی با اشاره به اینکه از شروع گازرسانی به مناطق 

شهری و روستایی استان ایلام تاکنون 215 هزارو 
998 مشترک جذب شده است، خاطرنشان کرد: 
تاکنون پنج هــزارو 965 کیلومتر خطوط انتقال، 
تغذیه و شــبکه توزیع گاز در اقصی نقاط استان 

اجرا شده است.
کشاورز با بیان اینکه از ابتدای گازرسانی به مناطق 
مختلف استان تاکنون، بیش از 126 هزارو 745 
انشعاب علمک در نقاط شهری و روستایی استان 
نصب شده است، گفت: هم اکنون 26 شهر و 587 
روستای اســتان از نعمت گاز طبیعی برخوردار 
هستند. وی تأکید کرد: گازرسانی به 24 جایگاه 
CNG در استان، احداث 286 ایستگاه تقلیل فشار 
و اندازه گیری، گازرسانی به 12 شهرک صنعتی 
استان، گازرسانی به یکهزارو 389 واحد تولیدی و 
صنعتی از دیگر اقدامات این شرکت از ابتدا تاکنون 

بوده است.
کشاورز افزود: تعداد کل روســتاهای ایلام 637 
روستا بوده که از این تعداد 587 روستا گازدار و 50 
روستا بدلیل شرایط خاص از جمله صعب العبور 
بودن، خالی از سکنه بودن، جمعیت ساکن کمتر از 
پنج خانوار و غیره، از لحاظ سرانه کشوری مصوب، 
برای گازرســانی فاقد توجیه و قابلیت گازرسانی 

هستند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه گفت: طی 12 ماهه سال 1402 بیش 
از 7 میلیون تن کالا از پایانه های مرزی اســتان 

کرمانشاه صادر شده است.

سید شهرام کهریزی مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: در 12 ماهه 
سال گذشــته 7 میلیون و 273 هزار تن کالا از 5 
پایانه مرزی استان کرمانشاه صادر شده است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 7 درصدی 

روبه رو است.
وی عنوان کرد: بیشــترین صادرات کالا طی 12 
ماهه سال گذشــته از پایانه مرزی پرویزخان به 
میزان 2 میلیون و 787 هزار تــن کالا و افزایش 

11 درصدی نسبت به سال قبل انجام شده است.
کهریزی درباره میزان صادرات از دیگر پایانه های 
مرزی استان کرمانشاه گفت: در پایانه های مرزی 
خسروی یک میلیون و 855 هزار تن کالا، سومار 
یک میلیون و 686 هزار تن کالا، شــیخ صله 625 

هزار تن کالا و شوشمی 318 هزار تن کالا است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه درباره عمده کالاهای صادر شــده از 
پایانه های مرزی گفــت: میلگــرد و آهن آلات، 

کاشــی و ســرامیک، میوه و تره بار، سنگ های 
ساختمانی، لبنیات، انواع محصولات پلاستیکی 
و ظروف یکبار مصــرف و... از جملــه کالاهایی 
 بودند که از پایانه های مرزی اســتان کرمانشــاه 

صادر شده اند.
کهریزی دربــاره ناوگان ورودی بــه پایانه مرزی 
استان کرمانشاه گفت: در 12 ماهه سال گذشته 
378 هزار و 614 هزار خودرو کالاهای صادراتی را 

به 5 پایانه مرزی استان کرمانشاه انتقال داده اند.

به گزارش روابط عمومــی مخابرات منطقه اصفهان، 
مدیر مخابرات منطقه اصفهان در این جلسه با اشاره به 

خودگردان شدن این منطقه مخابراتی از ابتدای سال 
جاری گفت: طبق تصمیم شرکت مخابرات ایران، با 
خودگردان شدن مخابرات منطقه اصفهان از ابتدای 
امسال، باید با اتخاذ سیاست های صحیح و برنامه ریزی 
مدون و عمل به موقع، با سرعت هر چه تمام تر به سوی 

اهداف تعیین شده پیش رفت و شرایط را برای افزایش 
درآمدهای عملیاتی و رضایتمندی مشترکین فراهم 
آورد. اسماعیل قربانی افزود: تلاش ما این است که از 
ظرفیت های درآمدی در سطح استان حداکثر استفاده 

را کرده و مدیریت هزینه ها را سرلوحه کار قرار دهیم.

 ایلام- رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی ایلام 
گفت: اعتبارات استان از 352 میلیارد تومان در سال 
1399 به یک هزار و 739 میلیارد تومان در سال 1402 
افزایش یافته که با 394 درصد رشد به پنج برابر رسیده 
است. امین دوست محمدی روز دوشنبه اظهار کرد: 
منابع تملک دارایی های ســرمایه ای استان از 348 
میلیارد تومان در سال 99 به یک هزار و 881 میلیارد 
تومان در ســال 1402 معادل 441 درصد رشد و پنج 

برابر افزایش در دولت سیزدهم رسید.
وی افزود: تخصیص اعتبار که یکی از مهمترین مباحث 
در حوزه اعتبارات است از 159 میلیارد تومان در سال 
1399 قبل از استقرار دولت با ماهیت 50 درصد اسناد 
خزانه، به یک هزار و 180میلیارد تومان در سال گذشته 
رســید و 7.5 برابر افزایش یافت که بالغ بر 96 درصد 
بصورت نقد توزیع شد و این اعتبارات ورای اعتبارات 
تخصیصی دور اول سفر رییس جمهور به استان ایلام 

است. دوست محمدی به رویکرد کاهشی سن تکمیل 
پروژه ها به دلیل مدیریت صحیح منابع اشاره و اضافه 
کرد: زمان بندی تکمیل پروژه های نیمه تمام در سال 
1401 از هفت سال و هشــت ماه به 6 سال و هشت 
ماه با اولویت طرح های دارای پیشــرفت فیزیکی بالا 

کاهش یافت.
وی ادامه داد: در ســال 1401 تعداد یک هزار و 166 
طرح نیمه تمام در استان وجود داشت که اکنون این 
طرح ها به یک هزار و 65 طرح کاهش یافته است در 
حالی که همان سال استان 63 درصد افزایش اعتبارات 
را تجربه کــرد اما بجای افزایش تعداد پــروژه ها، این 
هزینه ها در مسیر تکمیل پروژه های نیمه تمام گذشته 

مدیریت شد.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام بیان 
کرد: استان هم اکنون دارای یک هزار و 65 طرح و پروژه 
نیمه تمام اســت که برای این طرح و پروژه ها 2 هزار 

میلیارد تومان اعتبار مصوب شده بود اما به دلیل اطاله 
های صورت گرفته که گاه عمر برخی پروژه های نیمه 
تمام را به 19 سال رساند، اکنون تکمیل و بهره برداری 
از این پروژه ها به 22 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

وی در خصوص تورم ســالانه هم گفت: کنترل تورم 
به معنی کاهش قیمت ها نیست بلکه باهدف کاهش 
سرعت افزایش قیمت ها است و هر میزان رتبه به یک 
نزدیکتر باشــد نرخ تورم بالاتر است هرچند آنچه در 
محاسبات بیش از رتبه استان اهمیت دو چندان دارد، 

رویکرد کاهشی در سرعت افزایش قیمت هاست.
دوست محمدی اضافه کرد: با اعلام مرکز آمار ایران به 
عنوان مرجع رسمی، استان ایلام با 50.9 درصد در سال 
1401 رتبه پنجم تورم سالانه را داشت و در سال 1402 
بر اساس مرکز آمار 43.1 درصد و رتبه 12 را کسب کرد 
که در این میان نکته قابل تامل کاهش 7.8 درصدی 
سرعت تورمی نسبت به سال گذشته است که رابطه 

معناداری با رشداقتصادی 3.6 درصدی استان در سال 
1401 که بالاتر از متوسط ملی است، دارد. وی یادآور 
شد: با توجه به ظرفیت های مغفول در اقتصاد استان می 
طلبد با برون سپاری طرح ها، پروژه ها و خدمات قابل 
واگذاری، نرخ مشارکت اقتصادی را در رشد اقتصادی 
استان که بر تقویت زایش اقتصادی، افزایش اشتغال، 
کاهش نرخ تورم و افزایش قدرت خرید تاثیر قابل تاملی 

دارد، بهبود ببخشیم.

امام جمعه ایلام؛ وضعیت گازرسانی در ایلام مطلوب است

صادرات بیش از ۷ میلیون تن کالا از پایانه های مرزی استان کرمانشاه

برگزاری جلسه شورای معاونین مخابرات اصفهان در کاشان

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی ایلام خبر داد: رشد ۳۹۴ درصدی اعتبارات ایلام در سال گذشته 

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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واكس زن 
دوره گرد

اين روزها هوا بسيار سرد شده است و نياز به سيستم هاي گرمايشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته اين سيستم هاي گرمايشي انرژي 
فراواني استفاده مي كنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل اين 
مصرف انرژي ايستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هايي مانند درزگيري پنجره ها و پوشــاندن كانال كولر را بارها 
شنيده ايد و حتما آنها را رعايت مي كنيد. در اين مطلب بيشتر بنا به آن 
داشتيم تا با روش هاي خلاقانه و بدون روشن كردن سيستم گرمايشي 

دماي بدن را افزايش دهيم تا ديگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي كردن يكي از روش هاي موثر در گرم كردن خانه است. با 
ايستادن كنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته يكي از كارهاي خانه يعني آماده كردن وعده براي خانواده را نيز 

انجام داده ايد. 

    نوشيدني هاي گرم بنوشيد تا سيستم هاي داخلي بدن تان نيز گرم 
شوند. همچنين مي توانيد از ليوان اين نوشــيدني هاي گرم به عنوان 
دستكش هم استفاده كنيد. به جاي دسته ليوان بدنه آن را بچسبيد تا 

دست هايتان گرم شود. 

   اجازه دهيد نور خورشيد وارد خانه شما شود. روزها مي توان از اين 
نعمت خدادادي كه بدون هيچ هزينه اي در اختيار ما قرار گرفته است 
استفاده كنيد. نور خورشــيد مي تواند به فضاي خانه شما يك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تميز كنيد تا گردش خون در بدن شما جريان بيشتري پيدا كند. 
با اين كار هم ميزان گردش خون افزايش مي يابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تميز كردن خانه به مادر يا همسر خود كمك كرده ايد. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده كنيد تا فضاي خانه گرم تر 
شود. اين كار همچنين به مرطوب شدن هوا نيز كمك مي كند چراكه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هايي كه از آنها كمتر اســتفاده مي كنيد را ببنديد تا هوا 
در يك محل كوچك تر ساكن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محيط زودتر گرم مي شود و همچنين گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه كه تقريبا دما متعادل است يك دماسنج قرار 

دهيد. توجه داشته باشيد كه بهترين دما براي خانه بايد نزديك به 23 
درجه سانتي گراد باشد و هميشه با دماسنج به ميزان آن دقت كنيد. 

   اگر قسمتي از كف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر كنيد. قرار دادن فرش در مناطق خالي كف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمين جلوگيري كند. 

  روزها يا هنگام خوابيدن مي توانيد از كلاه براي پوشاندن سرتان استفاده كنيد. بسياري 
از محققان به اين اعتقاد دارند كه گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نيــز داراي يــك رونــد خاصــي 
اســت كه باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو كــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور كنند.

   تلقين هاي رواني مي توانند گزينه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر كنيد. اين باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي اين رنگ هاي عادت كند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترين روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردين: ميلياردرها و سياستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني اين هفته در سوئيس درباره مقابله با افزايش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي كنند. پيش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني اين هفته در»داووس« سازمان »اوكسفام« درباره افزايش شكاف طبقاتي 
و جمع شدن نيمي از ثروت كل دنيا در دست يك درصد از جمعيت جهان هشدار 
داد و اعلام كرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با اين فاصله 
طبقاتي بين فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد كرد. بر اساس تحقيقات اوكسفام، 
در سال گذشته ميلادي ثروتي كه در اختيار يك درصد از جمعيت جهان بود از 46 

درصد سال 2009 به 48 درصد در سال 2014 افزايش پيدا كرد.  

   ساخت تفرجگاه يک ميليارد پوندي در ماكائو
ديلي ميل: ماكائو به زودي ســاخت يك استراحتگاه 
تفريحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد كرد. اين تفرجگاه شامل يك 
اســتاديوم 5 هزار نفري، يك مركز خريد بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
كه پس از تكميل پروژه به يكي از جاذبه هاي گردشگري جديد اين شبه جزيره 
توريستي تبديل خواهد شد. يكي ديگر از جذابيت هاي اين استراحتگاه جديد كه 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب يك چرخ و فلك بزرگ داخل 
ديوار هتل است و بازديدكنندگان مي توانند از بالاي اين چرخ و فلك فضاي داخل 

اين استراحتگاه را به طور كامل مشاهده كنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونوميک تايمز: شركت »اشوك ليلند« قرار است تا 
سال 2017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي كند. اين اتوبوس برقي كه 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با يك بار شارژ مي تواند 90 مايل حركت 
كند. توليد گازهاي گلخانه اي در اين اتوبوس صفر است كه يكي ديگر از مزيت هاي 
آن محسوب مي شود. از ويژگي هاي ديگر اين اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پايين برق آن اشاره كرد. به گفته سخنگوي شركت »اشوك ليلند« 

پيش بيني مي شود اين اتوبوس ها تا 2 سال آينده در هند راه اندازي شوند.  

    ايجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
اينديپندنت: بنيانگذار شــركت اوبــر اعلام كرد كه 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد خواهد كرد. »تراويس كالانيك« 
در يك همايش فناوري در آلمان پس از آنكه از سيســتم امنيتي شركت دفاع 
كرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ريزي جديد خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد 
و بيش از 400هزار خودرو در سال جديد خريداري كند. شركت اوبر كه خدمات 
تاكسيراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي كند پيش تر متهم شده 

بود كه خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره كرده است. 

تيتر سلامت

زمانی كه خستگی شمارا اذيت می كند از اين مواد 
خوراكی استفاده كنيد:

جو دوسر: اين ماده غذايی سرشار از فيبر احساس 
سيری طولانی مدت ايجاد می كند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزايش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نيز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ويتامين B1 اســت كه با خســتگی مفرط 

مقابله می كند.
گردو: اگر احساس افسردگی می كنيد، با خوردن 
گردو از اين حالت رهايی می يابيــد. گردو حاوی 
اســيد چرب امگا- 3 اســت كه با خستگی مفرط 

مقابله می كند.
نان سبوس دار: اين كربوهيدرات پيچيده، انرژی 

مورد نياز بدن را تامين می كند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای يا پرتقال: خانواده ويتامين C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زيرا اين ويتامين ميزان 
ترشح كورتيزول را كنترل می كند. يك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نياز روزانه ويتامين C شما 

را تامين می كند.
يک فنجان ماست: هنگامی كه سيستم گوارشی 
با مشكل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می كند. باكتری های مفيد ماست كار تنظيم سيستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض يك هفته از 

بين می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علايم ديگر مانند 
كاهش تمركز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پيــدا كند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گويند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهميت ويژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

زمين وارد مرحله خطر شده است
تيمي از دانشمندان طي گزارشي علمي اعلام كردند تغييرات آب و هوا و حجم 
بالاي انقراض حيوانات و گياهان، زمين را وارد »مرحله خطر« براي بشر كرده 
است. به گزارش ايسنا، تيمي متشكل از 18 كارشناس كه گزارشي در سال 2009 
با محوريت مرزهاي سياره اي را بسط داده ، همچنين درباره از بين رفتن جنگل ها 

و وقوع آلودگي در اثر نيتروژن و فسفر كودها هشدار داد. 
اين گزارش، »شتاب بزرگ« در فعاليت انســاني از آغاز تكامل صنعتي از سال 
1750 تا 2010 و همچنين تغييرات پس از آن در سيستم زمين را ذكر مي كند. 
از ميان اين تغييرات مي توان به افزايش سطوح گازهاي گلخانه اي، اسيدي شدن 

اقيانوس ها، جنگل زدايي و زوال تنوع زيستي اشاره كرد. 
به گفته پروفسور »ويل اســتفن«، رهبر پروژه مشــترك »برنامه بين المللي 
بيوسفر-ژئوسفر« و »مركز انعطاف استكلهم«، بشر به يك نيروي جغرافيايي در 
مقياس سياره اي تبديل شده است.  وي و همكارانش در اين گزارش اعلام كرده اند 
تجاوزكردن از چهار مرز آب وهــوا، از بين رفتن گونه ها، تغيير بهره وري زمين و 
آلودگي كود، انسان را وارد مرحله بحران كرده است.  از ميان 9 مرز ارزيابي شده 
توسط تيم كارشناسي، استفاده از آب شرب، اسيدي شدن اقيانوس ها و تخليه 
ازن در داخل مرزهاي ايمني هستند. همچنين سطوح آلودگي هوازي هنوز بايد 
به طور مناسب ارزيابي شود. اين گزارش، تغيير آب و هوايي و ازدست رفتن گونه ها 

را به عنوان دو حوزه اساسي نگران كننده ارزيابي مي كند. 
براساس گزارش منتشره، نرخ انقراض حيوانات و گياهان ناشي از عوامل متعدد 

از آلودگي گرفته تا جنگل زدايي، 10 تا 100 برابر بالاتر از سطوح ايمن است. 
تخطي از مرزهاي اعلام شده اين خطر را گوشزد مي كند كه فعاليت هاي انساني 

مي توانند سيستم زمين را به سمت وضعيت كمتر زيست پذير ببرد. 
به گفته پروفسور استفن، محقق دانشگاه ملي استراليا و مركز انعطاف استكهلم، 
سال 1950 آغاز »شتاب  بزرگ« بود. پس از سال 1950، جهان شاهد تغييرات 
سيستم زمين بود كه مستقيما با تغييرات اكوسيســتم مرتبط بودند. چنين 
پديده اي نشان مي دهد بشر مسئوليت جديدي در سطح جهاني در قبال سياره 
زمين دارد.  اواخر سال 2015، حدود 200 كشور جهان در تلاش براي رسيدن 
به توافقي جهت محدودكردن گرمايش جهاني براي اجتناب از وقوع سيلاب ها، 
قحطي ها، موج گرما و افزايش سطوح دريا در پاريس گرد هم مي آيند. اين پديده ها 

به دليل افزايش انتشار گازهاي گلخانه اي رخ مي دهند.

فرار گردشگران از فرانسه
حوادث تروريستي اخير، فرار گردشگران 
از مقصد نخست گردشگري جهان را درپي 
داشته اســت. به گزارش فارس، حوادث 
تروريســتي اخير در فرانسه كه به مرگ 
چندين تن انجاميد، فرار گردشــگران از 
فرانسه؛ مقصد نخست گردشگري جهان 

را درپي داشته است. 
 براســاس گزارش هــا، در روزهاي اخير و پــس از حمله به دفتر نشــريه 
»شــارلي ابدو« در پاريس كه منجر به كشــته شــدن 17 نفر شد، تعداد 
گردشگران فرانســه و به ويژه شــهر پاريس، پايتخت اين كشور به عنوان 
مقصد بخش اعظم گردشگران كاهش چشمگيري يافته و روند لغو تورهاي 

مسافرتي به مقصد فرانسه همچنان ادامه دارد. 
در اين شرايط دولت فرانسه از سفيران خود خواسته تا اتباع ديگر كشورها 
را از وجود امنيت در اين كشورها مطمئن سازند، اين درحالي است كه از 
چند روز قبل 10 هزار نيروي ارتش فرانسه براي تامين امنيت پاريس وارد 
 اين شهر شده و در تمامي جاذبه هاي اصلي گردشگري اين شهر از جمله 

»برج ايفل«، »ميدان لوور« و »كاخ ورساي« حضور دارند. 
براساس آمارها صنعت گردشگري كه هفت درصد توليد ناخالص داخلي 
فرانسه را به خود اختصاص داده، سالانه حدود 150 ميليارد يورو ارز وارد 
چرخه اقتصادي اين كشور مي كند و تنها در پاريس حدود نيم ميليون نفر 

در اين صنعت و صنايع مرتبط به گردشگري اشتغال دارند. 

فراسو

جهان

»كاخ الحمرا« جواهر گردشگري اسپانيا لقب گرفت
»كاخ الحمرا« با قرارگرفتن در بين ســه 
جاذبه برتر گردشــگري اســپانيا جواهر 
صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
در شرايطي كه اســپانيا در سال 2014 
ميــلادي ميزبــان حــدود 66 ميليون 
گردشــگر بود، »كاخ الحمرا« با معماري 
اسلامي و با قرارگرفتن در بين سه جاذبه 

برتر گردشگري اسپانيا جواهر صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
كاخ الحمرا كه يك شاهكار تمام عيار معماري اسلامي به شمار مي رود، در 
منطقه تاريخي آندلس اســپانيا كه يكي از بناهاي تاريخي ثبت  شده  اين 
كشور در فهرست ميراث جهاني سازمان يونسكو به شمار مي رود، بر فراز يك 
تپه ساخته شده و از بخش هاي مختلفي از جمله كاخ اصلي، قلعه، مسجد و 
حمام به همراه باغي زيبا تشكيل و در سال هاي اخير به يكي از مقاصد برتر 

گردشگري اسپانيا تبديل شده است. 
»كاخ الحمرا« در شرايطي به جاذبه گردشگري اسپانيا تبديل شده كه اين 
كشور بيشترين ميزان شاغلان در صنعت گردشگري را در بين كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپــا در خود جــاي داده و درآمدهــاي حاصل از صنعت 
گردشــگري حدود  11 درصد از توليد ناخالص داخلي اســپانيا را به خود 
اختصاص داده و همواره در مسير جذب گردشگر با رقباي سختي در اروپا 

و همچنين تركيه در جدال است. 
درحال حاضر جزاير قناري به دليل داشتن آب  و هواي مديترانه اي و سواحل 
پاك مقصد نخست گردشگران خارجي اسپانيا بوده و منطقه تاريخي آندلس 
و شهر زيباي بارسلون با داشتن آثاري از دوره هاي مختلف تاريخي از جمله 

دوره اسلامي از ديگر مقاصد گردشگري اين كشور به شمار مي روند. 
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محققان دانشگاه كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد 
شدند كه در زمان پرواز قادر است به طور مستقيم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد )دوگانه سوز( 
شدند. به طور كلي تمام وسايل نقليه اي كه از ادغام دو يا چند پيشرانه 
انتقال نيرو كه به طور مســتقيم يا غير مســتقيم به سيســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــين هاي هيبريدي مي نامنــد.  اين 
تركيب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپيما 30 درصد سوخت كمتري 

مصرف كند؛ مســاله ديگر كه باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت كه باعث مي شــود باتري هاي هواپيما به طور مســتقيم در 
حين پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر اين هواپيما حداكثر تا ارتفاع 
460 متر مي توانــد پرواز كند امــا هنوز آزمون هايي بــراي نتيجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي ليتيــوم پليمر )در 
هواپيماهاي بدون سرنشــين( در ايــن هواپيما اســتفاده كرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر توليد اين هواپيمــا در مقياس تجاري

 امكان پذير است.


